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Op zoek naar een zee van afwisseling? 

laarlijks kiezen ongeveer vijftien academici voor ck zee van afwisseling bij McKinsey. In plaats van een 
strak omlijnde eerste "baan" doorlopen zij het Fellows-programma van McKinsey. Dit twee tot drie jaar 

durende progmmma biedt een sneHe persoonlijke graei en een veelzijdige carrieres tart. 

Waar kies je voor? 

Voortdurende variatie. Als Fellow werk je steeds zo' n drie 

maanden nauw samen met je team en opdrachtgever om 

tot de beste oplossing van managementvraagstukken te 

komen. Als het project afgerond is, wissel je van client en 

team. Zo ontwikkel je in kone tijd een brede ervaring. 

Training op maat. Bij McKinsey vo lg je een trainings

programma dat inspeelt op je spec ifieke stlldie

achtergrond. Samen met ande re Fellows doorloop je 

verschillende interne trainingen en kun je, afhankelijk 

van je vooropleiding, een externe MBA-op leidi ng aan 

INSEAD volgen. 

Intensieve coaching. Vanafde eerstedag heb je a ls Fellow 

in je team een volwaardige rol met directe inbreng en 

verantwoorde lijkheid. Je wordt daarbij van dag tot dag 

begele id en opge leid door ervaren collega's. Ieder project 

draagt zo bij aan de verdere ontplooiing en ontwikkeling 

van je talenten. 

Wie zoeken wij? 

McKinsey 20eh veelzi jdige en niellwsgierige teamspelers 

die niet aUeen uitblinken in hun stud ie, maar daarnaast ook 

inspirerende, sterke persoonlij kheden zijn. Mensen die er 

plezier in hebben om in teamverband problemen uit e lkaar 

te rafelen en c reatieve oplossingen te ontwikkelen. 

Wil je meer weten over het Fellows-programma, vraag 

dan onze brochure aan bij: Karin de Kip of Clara Vrielink, 

McKinsey & Company, Amstel344, 1017 AS Amsterdam, 

tel.: 020-5513 700. E-mail: AM-Recruiting@McKinsey.com. 

McKinsey&Company 



Wim Vingerhoed 

Wat vind ik van de student? 
Deze vraag werd mij onlangs gesteld en 
direct daarna het verzoek of ik over deze 
vraag een artikeltje wilde schnjven voor 
Rostra Economica, 

Nu kan ik natuurlijk als een echte 

wetenschapper (dat ben ik niet, anders 
zou er wei prof., dr, of tenminste drs, 
voor mijn naam hebben gestaan!) zo'n 

vraag gaan behandelen, door eerst een 
objectieve indeling te maken van de 
massa "student" in diverse deelwaarne

mingen, Maar als ik zelf ergens een 

hekel aan heb gehad in mijn loopbaan in 
het bedrijfsleven, is het juist het in een 
hokje plaatsen van mensen. Vragen als 

"welke zijn je goede eigenschappen en 
welke je slechte?", "welke kleur is je 

favoriete kleur?" en "met welk dier wil je jezelf het liefst 
identificeren?" zijn blijkbaar voor de (amateurpsycholoog) 

van belang, want daarna ben je "geplaatst" en weet deze 
onderzoeker alles van je af. 

Daar trap ik dus niet in. Voor mij is ieder mens uniek en zeker 
als ik dan terugkeer naar de eerstgestelde vraag, is ook iede

re student voor mij uniek. 

Ik wil daarom liever over dit onderwerp een paar anekdotes 

vertellen, Ik heb begrepen dat studenten die bij mij colleges 
volgen, daar altijd graag naar luisteren. Dan vertel ik een of 
ander spannend verhaal, zo uit het leven gegrepen, waarvan 

de controleerbaarheid nihil is, maar wat dan wei past in het 
onderwerp wat ik op dat moment behandel. 

De volgende anekdote is overigens wei controleerbaar. 

Het gaat om het gezeur rond die gedeeltelijke vrijstelling. Wie 

op dit idee is gekomen, weet ik niet, maar het zal wei iets te 
maken hebben gehad met" zieltjes winnen" , 

Goed, een gedeeltelijke vrijstelling dus. "Meneer, ik heb recht 
op een gedeeltelijke vrijstelling". "Oh ja?, welk deel, het 

bovenste of het onderste?". Dan zie je de ander vertwijfeld 
naar adem happen, "Ja, maar ik heb er recht op!" Dan ga ik 
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maar weer eens omstandig uitleggen 

dat zo'n gedeeltelijke vrijstelling aan

geeft, dat je die stof dus blijkbaar al 

kent en dat het dus een koud kunstje is, 

om die kennis op een tentamen te etale

ren. Dat vindt de ander over het alge

meen niet zo leuk. Dan voigt een discus
sie over" maar, meneer, u begrijpt toch 

ook wei dat ... ", en het ergste is dan, 

dat ik het niet begrijp en dan wordt de 
discussie verlegd naar "hij heeft het ook 

van u gehad en zij ook en ik heb precies 
hetzelfde gedaan en daarom ... ". Met 

~ een dooddoener als "er zijn nu eenmaal 
o 

: goede tijden en slechte tijden", laat de 
~ ander zich niet meer wegsturen. 
o 

L..L.---".'-"'~--'-----..J § Tot nu toe had ik een redelijke aanbie-

ding; "een gedeeltelijke vrijstelling 

betekent dat je geen verplichting hebt om de werkcolleges te 
volgen, maar je moet wei gewoon het volledige tentamen 

maken, dus als je slim bent dan volg je de werkcolleges wei, 
want ook daarover stel ik wat vragen". Dit standpunt heb ik 
op verzoek onlangs los moeten laten, Want het gaat "de stu

dent" om de mindere studiebelasting, 
Misschien mag ik dan het volgende in overweging geven: elk 
studiepunt staat voor 40 studie-uren, Dames en heren stu

denten, besteedt u echt 40 studie-uren per studiepunt of wilt 
u op de meest economische wijze (iets moois bereiken tegen 

de minste lasten) hier op de Universiteit van Amsterdam stu
deren? Geef op deze gewetensvraag maar eens een eerlijk 

antwoord, 

Ik heb nog een vraag voor de studenten. Hoe kan het toch, 
dat als ik 160 hand-outs maak, deze allemaal weg zijn, ter

wijl de presentielijst slechts door 135 studenten is getekend? 
Nemen jullie er een extra mee voor vader, moeder, broer of 

zus? 

Maar buiten dat, jullie zijn en blijven van harte welkom. m 

Wim Vingerhoed is coordinator bestuurli;ke informatieverzorging & 
administratieve organisatie (BIV- AO) aan de Universiteit van Amsterdam, 
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REDAalONEEL 

De winterjas is door menigeen weer uit de kast gehaald en 
later dan normaal zijn we bruut de herfst ingerold. De 
beslissing om's morgens het openbaar vervoer te nemen, 

wordt door vee I studenten geprefereerd boven een ritje op 

het stalen r~s. Fietsen door de binnenstad is niet langer 
jezelf verwonderen over het mooie Amsterdam, maar is een 
constant gevecht tegen weer en wind. De wandeling naar 

de tramhalte is dan ook snel gemaakt. Weinig studenten 
staan echter stil bij wat er zich afspeelt achter de schermen 

van het door hen zo gekoesterde Gemeentel ijke 
Vervoerbedrijf. Hoewel alles voor de leek koek en ei lijkt, 
blijken er binnen deze organisatie op aile niveaus grote pro

blemen te bestaan: De GVB is 'out of control' en heeft een 

bedrijvendokter nodig die zelfs de diepste wonden kan 
helen. 

Is het bij het GVB een probleem dat een groot aantal passa
giers niet betaalt, bij de luchtvaart ligt de kwestie anders. 

Mensen beta len wei voor hun tickets, maar het bed rag dat 
zij hiervoor neerleggen is geen goede weerspiegeling van de 

werkelijke kosten die er direct en indirect door de luchtvaart 
worden gemaakt. Luchtvaart vervuilt, en dan niet aileen de 
lucht. Ook de nachtrust van menig bewoner van een eens zo 

rustig Hollands polderhuisje wordt verstoord. Het wordt tijd 
dat de Europese gemeenschap actie gaat ondernemen 
zodat er snel multilaterale beslissingen kunnen worden 

genomen om de negatieve effecten van de luchtvaart terug 
te dringen. In deze uitgave worden de belangrijkste proble

men en mogelijke oplossingen met betrekking tot dit onder
werp belicht. 

Het is aan de huidige studenten om de grote toekomstige 
economische problemen op te lossen . Hopelijk kan deze 

Rostra een aanzet zijn om het verantwoordelijkheidsgevoel 
onder de studenten te bevorderen. Wij samen zijn immers 

de Cor Boonstra's van de toekomst. Hoewel economie altijd 
onlosmakelijk verbonden zal blijven met geld, zijn er andere 
zaken die niet in geld zijn uit te drukken maar die ons wei 

heel duur kunnen komen te staan. 

De Redactie 
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GVB is elk gevoel voor 
Er is bijna geen Amsterdammer te v 
over zal hebben. Het bedrijf kampt a 
slechte dienstverlening. Met de kom~ 
lijke veranderingen in het bedrijf doc 
Marit van Sandwijk 

De weg naar de bioscoo 
De bioscopen in Nederland hebben een moeilijke tijd achter de rug. 

den in Europa te kampen gehad met teruglopende bezoekersa 
maatregelen te nemen om het tij te keren. Een overzicht van I 

Verantwoordeliikheid 
Na een veelbewogen leven is Econ' 
Utrecht. In een interview met Rostr 
hedendaagse economieopleidinger 
vaartsmaximalisatie in plaats van v 
stervend ras. 
Bernard van den Berg 

Internationale luchtvaart: De con 
De luchtvaart heeft de afgelopen decennia een enorme groei doorg 

tegen de grenzen van z'n mogelijkheden aan gezien het capaci 
twee mogelijkheden voor de toekomst: of een capaciteitsuitbreidin 

zijn er wei mogelijkheG 

EN VERDER ... 
Column: Wot vind ik von de student? 
Wim Vingerhoed 
Redoctioneel 
Pieken & Dolen 

Biblinfo 

"Brains first - then the hard work" 
Roemer Mol 

Kennis, de verborgen potenties 
Peter Leijgraaff 
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MARIJE BLOEMER 

linden die veel lovende woorden voor het Gemeentevervoerbedrijf 
"I jaren met enorme begrotingstekorten, een falend management en 
,t van oud-NZH directeur Andre Testa wordt gepoogd de noodzake
.,r te voeren. Maar zijn de huidige problemen wei oplosbaar?1 

Ip weer teruggevonden? 
Ze hebben als een van de weinige lan
lantallen. Dit heeft hen gedwongen om 
de effecten die de maatregelen hebben 

gehad 
.Saskia de Bruijn 

sbesef als maatstaf voor succes 
oom, Historicus en Politicoloog prof. Y.S. Brenner neergestreken in 
a-redacteur Bernard van den Berg laat hij zijn licht schijnen over de 

1. "Wat ik mis is verantwoordelijkheidsbesef en aandacht voor wel
vinstmaximalisatie". De visie van een wetenschapper van een uit-

Ifrontatie met schaarste 
emaakt. Hierdoor loopt de sector nu al 
iteitsgebrek van de luchthavens. Er zijn 
g, of het temperen van de vraag. Maar 
len om voor de laatste optie te kiezen? 

Stefan Koomen 

Facts&Figures: Arnold Heertje 19 

Creed: Experimenteel economisch onderzoek en onderwijs 23 

Nieuwe ontwikkelingen in de telecommunicatie 26 
Sander Balie 

Sefa en Associaties 

FAC nieuws 

Roetersstraat 11 
Colofon 
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PIEKE DALEN 

De Nederlandse Spoorwegen willen de treinkaartjes in 
de spitsuren fors duurder maken. Deze maatregel moet 
ertoe leiden dat de OV-jaarkaarthouders in de spits min
der gaan reizen. Deze verhoging heeft nogal wat 
opschudding veroorzaakt. De Tweede Kamer heeft 
minister Jorritsma er opdracht toe te geven de NS ertoe 
te bewegen deze maatregelen ongedaan te maken. 
Bestuursvoorzitter R. den Besten liet afgelopen week 

weten dat de spoorwegen zijn verzelfstandigd en dat ze 
binnen het contract blijven dat in 1995 met de overheid 
is gesloten. Volgens Den Besten is er geen sprake van dat 
de maatregel ongedaan gemaakt zal gaan worden. 
Een ruime kamermeerderheid heeft er destijds voor 
gekozen van de NS een commercieel bedrijf te maken, 
dat binnen vastgestelde marges zelf zijn prijzen mocht 
vaststelien. Geconfronteerd met de gevolgen krijgen 
sommige politici er een bee~e spijt van. 

Bron:Volkskrant 3 november 1997 

De Zweedse telefoonmaatschappij Tele2 gaat een nieuw 
netwerk aanleggen zonder kabels. De maatschappij is 
van plan om de telefoondiensten te gaan aanbieden 
voor een lagere prijs dan de PH De Zweden zijn van plan 
om een voliedig radiografisch netwerk op te bouwen, 
ook voor niet-draagbare telefoons. In Zweden loopt een 
test waaraan duizend huishoudens en bedrijven aan 
deelnemen. Wanneer dit slaagt gaat Tele2 het ook toe
passen in Nederland. De Zweden willen ook het telefo
neren via intemet bevorderen, zo zijn ze van plan om 
vanaf volgend jaar een voordelig abonnement op 
Internet aan te bieden. Dit is voor het intemationaal bel
len stukken voordelige[ Telefoneren via Intemet is nu ook 
al mogelijk, maar de kwaliteit is slecht en de verbinding 
valt regelmatig weg. 
Vanaf begin november zal Tele2 zich aan het grote 

publiek gaan presenteren. Aanvankelijk was het de 
bedoeling een reclamespot te maken met een fragment 
uit het NOS-Joumaal, waarin de baas van de concurrent 
PTT aan het woord was,. Dit ging helaas niet door omdat 
de NOS de beelden niet beschikbaar wilden stellen. 

Bron: Het Parool, 1 november 1997 
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GVB IS ELK GEVOEL VOOR 

RICHTING KWI~T 

Het debacle van het Gemeentevervoerbedrijf Amsterdam 

'Out o f control', no em de Max de Jong het Arnsterdamse Gemeentevervoerbedrijf (GVB) bij 
de presentatie van zijn onderzoeksrapport begin vorig jaar. Het bedrijf leed op dat moment 
een verlies van zo'n 400.000 gulden per week en een ingrijpende reorganisatie werd dan 
ook dringend aanbevolen. In de daaropvolgende periode kwamen echte r nog meer pro
blemen aan het licht : de FIOD ontdekte een miljoe nenfraude bij het vervoerbedrijf en 
bovendien bleek dat het GVB nooit de rijksbijdragen voor vervangingsinvesteringen had 
gereserveerd. Het bedrag dat hiervoor de komende jaren op tafel gelegd zal moeten wor
den, wordt geschat op 400 a 500 miljoen gulden. 

De Jong was evenwel niet de eerste die het 
vervoerbedrijf doorlichtte. Grore namen, 
'lOals Morer Ernsr & Young en McKinsey 
zijn hem voorgegaan. En inmiddels heefr 
ook De Jong al een opvolger: begin 1997 
presenteerde de commissie-Van der Zwan 
haar onder'lOeksrapport. Zij kwam tor de 
conclusie dat er nier een hoofdschuldige is 
aan te wijzen voor her GVB-debacle, maar 
dat er eerder sprake is van een oprochr van 
verantwoordelijken . 

Hel oonlreden von Andre T eslo 

Dc nieuwe directeur van her eVB, jonk
heer Andre Testa, 11 u ruim een jaar in 
functie, heeft beloofd her bedrijf weer op 
het j uiste spoor re zerren. Deze voormalig 
directeur van srreekvervoerder NZH, die 
bij zijn vertrek naar verluidr een gouden 
handdruk van drie miljoen gulden ont
ving, is geen onbekende in de hoofdstad. 
Begin jaren negentig wilde Tesra dat de 
NZH-bussen, die tot in her centrum van 
Amsrerdam rijden, ook passagiers binnen 
de Amsterdamse stadsgrenzen, van ouds
her het domein van het GVB, zouden 
mogen vervoeren. Het liep uit op een 
rechtszaak die gewonnen werd door 
NZH. Om zijn overwinning te vieren, liet 
Testa zijn mooiste bussen van Haarlem 
naar Amsterdam rijden. Dat viel niet goed 
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bij de eVB'ers. Met stmen sronden ze de 
bussen op te wachren. 

Bij het vervoerbedrijf zat men dan ook 
niet op zijn komst te wachren. Ook bin
nen de gemeente waren er mensen die, 
'lOals in een uitgelekte ambtelijke notirie 
te lezen valt, betwijfelden of Testa weI in 
de bedrijfsculruur 'lOU passen. 

De bedrijfscultuur 

Maar de bedrijfsculruur is nu net waal' her 
bij het GVB aan schort. De sfeer wordt 
omschreven als zwartgallig en druipend 
van de paranoia. Het is al jaren bekend 
dat iedereen die bij de rechnische dienst 
een stap te veel doet, onmiddellijk wordt 
teruggefloten. Het ziekreverzuim is onge
kend hoog. Ais gevolg hiervan en door de 
vacaturestop heeh het rijdend personeel 
een stuwmeer van 50.000 verlofdagen 
opgebouwd. 

Samenwerking russen de verschillende 
bedrijfsonderdelen lijkt een onbekend 
fenomeen: het GVB bestaat uit tientallen 
eilandjes die onderling nauwelijks samen
werken en het management, door Testa 
autistisch genoemd, lijkt ook hier geen 
grip op te kunnen krijgen. Mecro-, tram
en busbedrijf hebben elk hun eigen onna
vo lgbare manier van admin istl'eren en 

hun eigen begl'otingstechniek. Doordat 
deze niet op elkaar worden afgestemd, 
ontbreekt elk overzicht. Duidelijk is ech
ter wei dat het bedrijf in een adm inisrra
tieve en financiele chaos vel'keert. De 
gemeentelijke accountanrsdienst ont
houdt al jal'en zijn goedkeuring. Een tele
foontje naar het GVB leen dar het meest 
recente jaarverslag dat openbaar is 
gemaakt uit 1994 stamt. 

De macht van de AbvaKabo is spreek
woordelijk. Elke poging tot reorganisa rie 
wordr eindeloos getraineerd door weer
spannige vakbondskaders. Zo werd zelfs 
over de aanschaf van een nieuw waterpas
insrrument een nader onderzoek geeist 
door de AbvaKabo, omdat dit ren koste 
zou gaan van 0,02 mensjaar. Bij de minsre 
of geringste dreiging van ontslagen gaat 
het bedrijf plat. Ook wilde stakingen 
komen voor, de laatste in 1996. 
Disciplinaire stl'affen bleven echrer uir, 
omciat de compurer van het trambedrijf 
de namen van de bestuurders die hadden 
deelgenomen aan de staking niet kon 
leveren. Het falend computersysteem is 
ook. een van de oorzaken van de slecht 
functionerende dienstregelingen. Het is 
herhaaldelijk voorgekomen dat niemand 
wist wie moest vertrekken en wanneer en 
uit welke remise verrrokken moest wo[
den. 

ROSTRA 
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Een ander bekend voorbeeld van bestuur
lijk fa len bij het GVB zijn de zogenaamde 
tourniquets, de poortjes die bij aile ingan
gen van de metrostations zijn geplaatst. 
Zes miljoen gulden heeft het gekost, maar 
toen de poortjes er eenmaal stonden bleek 
dat het strippenkaartsysteem niet geschikt 
was voor tourniquets. 

Meer dan bestuurlijk onvermogen? 

Het zou echter ook zo kunnen zijn dat 
hier meer aan de hand is dan bes[Uurlijk 
onvermogen. Metromedewerkers bewe
ren dat fraude Amsterdam de nuneloze 
tourniquets heeft bezorgd. Als dat waar is, 
zou het alweer een toevoeging zijn aan de 
lijst van fraudezaken, die door de FIOD 
werden ontdekt. Zo zouden GVB-ful1c
tionarissen zich hebben laten trakteren op 
vakanties in Spanje in villa's die hun door 
het Spaanse bedrijf dat de merrostellen 
voor het vervoerbedrijf bouwt, ter 
beschikking waren gesreld 

'" 
~ 
~ 
~ 

~~""'1 ~ 

. Leasecontracren werden afgesloren op 
voorwaarde dar de auto's op prive-adres
sen werden afgeleverd voor parriculier 
gebruik. Met aannemers en toeleverings
bedrijven werden contracren afgesloten 
waarin regelmatig het dubbele van de 
kostprijs werd berekend. De berrokken 
ambrenaren vormden echrer een sluirend 
nerwerk, waardoor de boekhouding ogen
schijnlijk in orde was. 

Een ander voorbeeld van frauduleus 
handelen berreft de rijksbijdrage. Deze 
wordt vastgesteld aan de hand van het 
aantal vervoerde passagiers. Hoe hoger het 
percentage zwartrijders, hoe lager de 
Rijksbijdrage. GVB-personeel claimr nu 
dat de directie jarenlang bewust her per
centage zwartrijders laag heefr gehouden 
om de hoogte van de rijksbijdrage nier in 
gevaar te brengen. Als voorbeeld: officieel 
rijdt in de metro een op de vijf passagiers 
zwart. Iedereen die wel eens in de metro 
heefr gezeren, weet dar vrijwel niemand 
zijn srrippenkaarr afstempelr, zeker de 

afgelopen jaren niet, toen er vrijwel nooit 
ingangscontroles plaatsvonden. Zou tach
tig procent van de passagiers inderdaad 
een abonnement hebben of is hier meer 
aan de hand! 

Naasr de miljoenenfraude die dir jaar 
aan het licht kwam, bleek ook dar het 
GVB vergeren was geld re reserveren voor 
vervangingsinvesteringen. De rijksbijdra
ge die hiervoor bedoeld was, is waar
schijnlijk weggelekt in het onbeheersbare 
ziekteverzuim van 22 procent en het 
sreeds duurder wordende onderhoud van 
her marerieel, volgens T esra van Oost
Europees niveau. De komende vijf ror 
rien jaar moer hiervoor dus versneld afge
schreven worden. De kosren daarvoor 
worden geschar op 400 a 500 miljoen gul
den. Tel daarbij op een negatief vermogen 
van 240 miljoen gulden (op een jaaromzer 
van 600 miljoen gulden) en her is duide
lijk waarom het GVB als een bedrijf in 
surseance wordt behandeld. 

Totale administratieve en financiele chaos door het ontbreken van samenwerking tussen metro-, bus- en trambedrijf. 
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De rol van de politiek 

Toch is het GVB-debkle niet alleen aan 
falend management en onwillig personeel 
te wijten. Ook op het beleid van de 
gemeente is het nodige aan te merken. 
Volgens de commissie-Van der Zwan 
begonnen de moeilijkheden pas echt in de 
rweede helft van de jaren tachtig. Vaar die 
tijd berusue de aansturing van het GVB 
feitelijk bij het ministerie van Verkeer en 
Waterstaat. In 1988 werd het gemeente
bestuur veranrwoordelijk voor het bedrijf. 
De commissie stelt dat vanaf die periode 
de ingrepen van B&W meer chaos dan 
orde brachten en vindt dat de drie paarse 
partijen aile verantwoordelijkheid dragen 
voor het gebeurde. De WD in de per
soon van Frank de Grave - nu staatssecre
raris van Socia Ie Zaken - wiens mogelijk
heden om te intervenieren weliswaar 
beperkr waren, maar die zich door de op 
dat moment bestaande machrsverhoudin
gen in de politiek verdere beperkingen op 
liet leggen, D66 in de persoon van Rick 
ren Have, die zij n hardnekkige passiviteit 
'besruren op afsrand en in verrrouwen' 
noemde en de PvdA in de persoon van 
Michael van der Viis - nu topfunctionaris 
bij KPN - die weliswaar de problemen zag 
en een visie had, maar de consequentheid 
miste om toe te zien op de uitvoering. 
Guusje rer Horst, de huidige PvdA-wet
houder me t de portefeuille GVB, krijgt 

8 

wei een pluim van Van der Zwan. Toen er 
eenmaal van ingrijpen sprake was , heeft 
het college dit daadkrachtig gedaan. Toch 
is er ook kritiek op Ter Horst, die volgens 
sommigen te lang heeft gewacht met 
ingrijpen en ervan beschuldigd wordt op 
de hoogte re zijn geweest van her feir dar 
de GVB-begroti ng van 1994 door polirie
ke druk van Ten Have en De Grave slui
rend is gemaakt. 

Desalniettemin lijkt het erop dat, op 
Rick Ten Have na die zijn funcrie bij het 
Regionaal Orgaan Amsterdam (ROA) 
heefr moeten opgeven, de betrokkenen 
geen politieke gevolgen van her GVB
debacle wIlen ondervinden. 

Mooie plannen, maar eerst zien dan geIoven. 

Met her aanrreden van Testa is een begin 
gemaakt met de noodzakelijke reorganisa
tie. Alle procurarie binnen het bedrijf is 
ingetrokken en om te voorkomen dat de 
Gemeenrelijke Accountantsdienst jaar in 
jaar uit geen goedkeurende verkJaringen 
afgeeft, wil het co llege hieraan vooraf
gaand externe accountants inhuren . Testa 
heeft maattegelen aangekondigd om het 
functioneren van het vervoerbedrijf te ver
beteren: de zogeheten 'tien boerenlullen
regels '. Het GVB moet een slagvaardiger 
organisatie worden: de overlegstructuur 
zoals die nu besraat waarbij voor vrijwel 
alles toestemming van de wethouders, de 

gemeenteraad en ambrenaren nodig is , 
moet veranderen. Er moet een Raad van 
Commissarissen komen en er moet een 
klimaat komen waarin werknemers meer 
eigen initiatief ronen. De dertig interim
managers die er bij zijn aanrreden bij her 
GVB rondliepen - mer sala rissen tor 2500 
gulden per dag - moeren verdwijnen en 
Testa is druk bezig goede vervanging voor 
hen re vinden. De reorganisarie beginr bij 
hem van bovenaf. Her bedrijf wordr op 
termijn in drie delen opgesplitst: een 
metro-, een rram- en een busdivisie, maar 
binnen de organisarie moet wei plaats blij
ven voor een Centrale Direcrie die het 
geheel aanstuurr. 

Uit het businessplan dat in augustus 
va n dit jaar gepubliceerd werd, blijkt dar 
her bedrijf in (Otaal 1,1 miljard gulden 
nodig heeft om weer gezond te worden. 
Hierin zijn ook de kosten meegenomen 
die gemaakt moe ten worden om het 
bedrijf te privatiseren, war overigens pas 
over minimaal vijf jaar aan de orde zal 
zijn. B&W van Amsterdam hebben zich 
ac hter dit plan geschaard, dat erin voor
ziet dar het GVB uiteriijk in 2001 een 
sluitende begroring zal hebben. Her 
bedrijf lijkt hiermee op de goede weg te 
zijn, maar zoals al eerder in de geschiede
nis van het GVB is gebleken, zijn aHeen 
mooie pJannen niet voldoende. [J 
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B.BLINFfO 
"Hoe staat her er in Nederland met her 
ondernemen voor? Besraat er in ons 
land zoiets als een ondernemersculruur? 
In hoeverre valt die culruur mer behulp 
van overheidsbeleid te bevorderen? War 
is de rol van de overheid in relarie tor de 
dynamiek van de publieke sector?" 
Vol gens de auteurs zijn dir vragen die 
de sociaal-democratie zich meer zou 
moeten srellen. lij nemen her stand
punt in dat creatief ondernemerschap 
van doorslaggevend belang is voor ome 
economische ontwikkeling. We zouden 
ons in Nederland minder moeten 
focussen op lastenverlichring of kostenverlaging, maar juisr 
kijken naar andere factoren die crearief ondernemerschap en 
economische innovarie bevorderen. Deze boodschap loopt 
als een rode draad door deze bundel. 
Economisch befeid in een ondernemende samenLeving is sam en
gesreld naar aanleiding van een project mer als doelstelling 
een nieuw Iicht re werpen op her economisch beleid van de 
overheid en mer name op de 
taken van her minisrerie van 
Economische laken. Een van de 

en concurrentie op internationale schaal 
de economische ontwikkelingen bepalen, 
economische omsrandigheden en infrast
ructurele mogelijkheden belangrijk zijn 
voor een goede economische ontwikke
ling. Crearief ondernemerschap blijft 
hierin echter een factor van doorslagge
vend belang. 
Het bevorderen van creatief ondernemer
schap zou volgens Dankbaar en Becker 
een centrale plaats moeten innemen in 
het sociaal-democratisch beleid. 
Duidelijk moge zijn dat deze wens niet 
mereen bereikt kan worden. Culturele 

factoren bepalen naasr polirieke en economische factoren in 
belangrijke mare her klimaar voor ondernemerschap. 
Culturele factoren zijn op korte termijn moeilijk te be'invloe
den. Toch wordt er gesteld dat de overheid bij her bevorde
ren van ondernemerschap een duidelijk sturende functie 
kan hebben. lo kunnen de noodzakelijke voorschriften voor 
startende ondernemers zo eenvoudig mogelijk worden 

gehouden, revens kunnen faciliteiten 
voor financiering en kennisover
dracht bijdragen aan het stimuleren 

aanleidingen voor dir onderzoek 
vonden de auteurs de noodzaak 
om aandacht te besreden aan de 
verhouding tussen staar en econo-
mle. 

Economisch be!eid in een onder
nemende samenLeving begint mer 
een door Ben Dankbaar en Frans 

ECONOMISCH BELEID IN 
EEN ONDERNEMENDE 

SAMENLEVING 

van ondernemerschap evenals inves
reringen in onderwijs en opleidin
gen. 

Naar aanleiding van her door Ben 
Dankbaar en Frans Becker geschre
ven discussiestuk is een zestal auteurs 
benaderd, om een pre-advies te 
schrijven op basis van hun expertise. 

Becker geschreven discussiestu k. 
Hierin wordr een overzichr gege-
ven van de sociaal-democratie, 
her economisch beleid en her ondernemerschap in onze 
samenlcving vanaf de jaren zestig. Als gevolg van de econo
mische verschuivingen die de afgelopen decennia hebben 
plaarsgevonden, is de overheid de afgelopen jaren druk op 
zoek gegaan naar nieuwe polirieke sraregieen. Momenteel 
zijn er twee srraregieen die de meesre aandachr krijgen. De 
eersre is een moderne vorm van her aanpassingsbeleid. 
Simpel gesreld gaar deze srraregie van de gedachre uir dar het 
Nederlandse economische en sociale srelsel re duur, re star en 
re luxueus is voor de nieuwe internationale economische ver
houdingen. Voorsranders van deze theorie pleiten voor een 
vergroting van de economische dynamiek. Ook zijn flexibili
sering en meer marktwerking nodig om Nederland concur
rerend te houden. De tweede is een vorm van ontwikkelings
beleid. De gedachte achter deze srrategie is dar de 
Nederlandse concurrentiepositie versterkt kan worden door 
verbetering van de (kennis) infrastrucruur. Dankbaar en 
Becker geven aan dar de sociaal-democraten toch duidelijk 
de voorkeur hebben gegeven aan de tweede strategie. 
Dankbaar benadrukr hier dat in een periode waar innovatie 
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Speciale aandachr wordt geschonken 
aan de belangrijksre beleidsterreinen 
van het ministerie van Economische 

laken, industrie- en rechnologiebeleid, mededingingsbeleid 
en beleid met betrekking tot het midden- en kleinbedrijf. Als 
laarste komt het milieubeleid aan de orde. Ook al valt dit 
onder een ander ministerie, het is in onze samenleving 
ondenkbaar dat er in her toekomstig economische beleid 
geen rekening gehouden wordt met duurzame groei. 

Economisch befeid in een ondernemende samen!eving is een 
leuk boek om re lezen. Het is echter zeer breed van opzer, 
waardoor een aantal onderwerpen ietwat oppervlakkig aan
gesript wordt. Toch wordt goed duidelijk wat de auteurs ver
staan onder een "ondernemende overheid" in een "onderne
mende samenleving". 

Reineke Poll 

Becker F. & Dankbaar B.) Economisch befeid in een onderne
mende samenleving. Bohn Srafleu Van Loghum, 
Houten/Diegem 1997. 
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Nederland. De opening van de eerSte 
megabioscoop, MGM Maastricht, was in 
september 1994. Movieworld ging in 
april 1995 open. Beide bioscopen zijn in 
september 1995 overgenomen door Pathe 
Cinemas en heten nu Pathe Maastricht 
respectievelijk Pathe Scheveningen. De 
afgelopen jaren heeft Pathe Cinemas zich 
gespecialiseerd in de bouw van megabios
copen her en der in Nederland. In 
november 1995 he eft dit concern ook een 
bioscoop geopend in Groningen , een 
maand daarna is T uschinski Den Haag 
van scan gegaan en in maart 1996 was de 
meest recence opening: Pathe Rotterdam 
aan het Schouwburgplein. Wat verdere 
bouwplannen betreft, is in 1998/1999 de 
opening gepland van Pathe Eindhoven, 
Amsterdam Zuid-Oost en de uitbreiding 
van Tuschinski Amsterdam. 

Het is duidelijk dat deze Franse groep 
een zeer dominante 1'01 speelt op de 
Nederlandse bioscoopmarkt. Andere 
groepen trachten ook een deel van de 
filmkoek te bemachtigen. Deze concur
rentieslag leidt af en toe tot een echte 
loopgravenoorlog tussen de rivaliserende 
bioscoopgroepen. Een duidelijk voor
beeld hiervan is het getouwtrek rond de 
bouw van een bioscoopcomplex in de 
gemeente Diemen door de Belgische 
firma Decatron (van de bioscoopfamilie 
Bert) en het project van Pathe Cinema's 
in Amsterdam Zuid-Oost. Vorig jaar 
spraken Gedeputeerde Staten in deze 
kwestie hun voorkeur uit voor slechts een 
megabioscoop in de regio met 3300 stoe
len. Zij lieten het oog vallen op een loka
tie in Amsterdam Zuid-Oost nabij de 
ArenA, niet ver van Diemen. Pathe 
Cinemas heeft hiervoor een plan inge
diend. Het standpunt van Gedeputeerde 
Staten is gebaseerd op een beslissing van 
het Regionaal Orgaan Amsterdam (ROA) 
dat ste!de dat voor [wee filmhuizen van 
een dergelijke omvang geen plaats is. De 
gemeente Diemen zag graag lO'n project 
op haar grondgebied, omdat dit een posi
tieve uitsualing zou hebben op de kanto
renwijk Bergwijkpark en de nabijgelegen 
Bijlmermeer. Zij heeft hiervoor een 
onderzoek gedaan waaruit blijkr dat aan 
de stadsrand nog ruimte is voor 7500 
stoelen. Dit betekent dat rwee complexen 
naast elkaar lOuden kunnen bestaan. De 
gemeente Diemen wijst er verder op dat 
het plan van Gedeputeerde Staten in strijd 
is met de Europese mededingingsrege!s. 
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De voordracht van Gedeputeerde Staten 
versterkt de monopoliepositie van Pathe 
Cinemas en belemmert een buitenlandse 
onderneming in haar vrijheid rot vesti
glng. 

Voor- en nadelen 

Welke troeven hebben deze megabiosco
pen dat ze in staat zijn om meer mensen 
naar de zalen te krijgen? De gloednieuwe 
complexen zijn beter aangepast aan de 
eisen van de moderne bioscoopbezoeker. 
I n de eerste plaats gaat het hier om riame 
zitplaatsen met voldoende beenruimte. In 
de rweede plaats zijn ze uitgerust met de 
nieuwste apparatuur, wat leidt tot een 
betere kwaliteit van beeld en geluid. Een 
gezellige foyerruimte met de nodige 
drankmoge!ijkheden maakt het leuk ver
toeven in de bioscoop. Geef de mobiele 
Nederlander vervolgens nog een goede 
parkeerge!egenheid en de stap naar de 
film wordt alweer een scuk minder groot. 
Het aanbod van filmtitels is dankzij het 
grote aantal doeken aanzienlijk. De 
bezoeker kan zo gemakkelijk een film vin
den die hem/haar aanspreekt. Meer film
titels zijn ook meerdere keren per dag te 
zien, wat zowe! prettig is voor de film in
dustrie als voor het publiek. 

Alle heil aan de megacomplexen, maar 
wordt de liefhebber van artfilms er ook 
betel' van? Dat valt nog te bezien. In de 
eerste plaats zijn de uitbaters van mega
complexen zakenlui die winst willen 
maken. Om quitte te spe!en moeten de 
bioscopen veel bezoekers aantrekken. Dit 
betekent in de realiteit een gemiddelde 
bezettingsgraad van 70 tot 80 procenr, 
een cijfer dat dwingt tot de vertoning van 
films die veel publiek trekken. Dat zorgt 
voor een drempel, die voor artfilms veelal 
te hoogzal zijn. Uit commercieel oogpunt 
is het niet interessant om een artfilm in 
een megacomplex te programmeren, want 
het publiek komt daar voor de spekrakel
films , de nieuwe grote films. De bekende
re arrfilms, zoals Schindler's List en 
Romeo & Juliette, zullen dankzij hun 
grotere naambekendheid nog wei een 
kans krijgen in een megabioscoop. 
Arrfilms die het moeten hebben van een 
langere looptijd en niet in drie of vier 
weken zijn uitgespeeld, zinen in een 
megacomplex met een probleem, 
omdat zij onvoldoende omzet behalen. 
Geen artfilms dus in de megabioscopen. 

Als schrale troost is er eventueel de ruim
te in oude bioscopen die vrijkomt door de 
komst van megacomplexen. Dit valt ech
tel' oak nag te bezien, omdat aan aantal 
oude bioscopen zal verdwijnen zoals 15 
september jongstleden met Alhambra 
gebeurde. Andere bioscopen die waar
schijnlijk gesloten zullen worden, zijn 
Alfa (sluiting per eind 1998 is zo goed als 
zeker), Bellevue/Cinerama en Calypso 
(sluiting in mei 2000 is niet 100 procent 
zeker) . Hierdoor blijft het filmaanbod 
voorlopig groter dan het aancal doeken. 

(oncurrenfie 

De concurrentie voor de bioscoopexploi
tanten is groot. Op een aantal gebieden 
concurreren de bioscopen met e1kaar. 
Maar eigenlijk concurreren zij met elke 
vorm van ui tgaan, elke vorm van ver
maak. Een belangrijke voetbalwedstrijd 
op zaterdagavond zorgt er bijvoorbeeld 
voor dat er mindel' mensen naar de bio
scoop gaan. Bioscoopondernemingen 
moe ten dan ook hun krachten bundelen 
waardoor ze betel' in staat zullen zijn om 
te concurreren met de overige vormen van 
vermaak. 

T oekomsfperspectief 

Er is weer belangstelling voor de bios
coopbranche. In de toekomst spelen de 
megacomplexen een beslissende rol, want 
zij moeten ervoor zorgen dat de bioscoop 
weer een gewild artikel worde. Er is name
lijk een heel grote groep mensen die, mits 
de juiste omstandigheden er zijn, de bio
scoop wil bezoeken. Mensen hebben meer 
behoefte om uit te gaan, onder andere 
omdat velen ge'isoleerd werken, denk 
maar aan telewerken. Als bioscoopexploi
tanten erin slagen om het bioscoopbezoek 
aan deze trend te koppelen, moet het luk
ken om niet aileen jongeren te trekken, 
maar ook de groep tussen 25 en 50 jaar de 
bioscoop weer in te krijgen. Die groep 
wordt steeds groter en ze moeten het van 
die mensen hebben. Filmbezoek moet 
weer iets worden dat je sponraan doer. 
Het is iets anders dan concert-of theater
bezoek, want daarvoor bestel je maanden 
van tevoren harrjes. Bij de bioscoop moe
ten de deuren altijd openstaan en moet je 
zo naar binnen kunnen lopen. lI1 
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SCRIPTIE 
"BRAINS FIRST THEN THE HARD WORK" 

Account management bij de voorbereiding en implementatie van 
een logistieke dienstverlening 

Logistieke dienstverlening is erop gericht bepaaide activiteiten te verzorgen van ondernemingen, ook weI 
verladers genoemd, die zij niet langer zelf wensen uit te voeren. Zo kan een onderneming bijvoorbeeld haar 
distributiefunctie uitbesteden, waarbij zij verwacht dat een dienstverlener de activiteiten goedkoper, flexibe
Ier en met een hogere (customer)servicegraad kan uitvoeren dan zijzelf. Het overwegen van de voors en 
tegens van een uitbesteding en het beoordelen van potentiele dienstverleners is een proces dat steeds 
vaker te zien valt bij nationale en multinationale ondernemingen. In deze uitbestedingstendens wordt de 
overtuiging centraal gesteld dat men zich moet richten op slechts die activiteiten die voor een onderneming 
primair van belang zijn. Men heeft het dan over de "core-business" van een onderneming. Fysieke distribu
tie als in-, op- en uitslag en transport horen er bij veel ondernemingen dan ook niet meer bij. 

De focus op "core-business{es) " geeft een 
dienstverlener geen "carte-blanche" om te 
kunnen doen en laten war zij het besre 
lijkr. lntegendeel, uirbesreders zijn moei
lijke klamen en zijn huiverig ten aanzien 
van her door hen beoogde resulraar. Men 
geeft immers de fysieke distributie uit 
handen en committeert zich hiermee aan 
een dienstverlener die meer invloed zal 
hebben op de uitvoering van de activitei
ten dan zijzelf. De houding van een uitbe
steder bij her de samenwerking met een 
geselecreerde dienstverlener (vaak middels 
benchmarking) wordt dan ook geken
merkt door een continue behoefte aan 
bevestiging van de keuze te gaan uirbeste
den. 
Logistieke dienstverleners spelen in op 
deze behoefte en bieden een breed scala 
aan mogel ijke vormen van uitbesteding. 
Het sleutelwoord waarvan hierontrent is: 
wederzijdse afhankelijkheid . Een uitbeste
del' kan namel ijk een keuze maken uit 
diverse gradaties van samenwerking. Zo 
kan men ertoe over gaan aileen personeel 
uit te bes teden "contract warehousing" 
maar kan men ook een geheel warehouse 
inclusief ordervelwerking, facrurering en 
transport uitbesteden waarmee een com
pleet logisriek centrum uit handen gege
ven wordt aan een derde onderneming 
(vergaande vorm van dedicated warehou
sing). Dar de samenwerking in het laatste 
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geval op een hoger niveau plaats zal vin
den zal duidelijk zij n. 

Hoe komt men tot een derge lijk hoog 
niveau van samenwerking en hoe ver
houdt zich de betrokkenheid russen de 
dienstverlener en een onderneming bij 
een uitbesteding? In eerste instantie vraagt 
de complexiteit van een uitbesteding om 
een projectmatige benadering, denk aan: 
de (eventuele) nieuwbouw, de functionele 
en operationele eisen, de inrichting van de 
informatietechnologie, de personele voor
ziening en de organisatie rondom de aan 
en afvoer van goederen. Bij een dergelijke 
gestructureerde aanpak voorzien logistie
ke dienstverleners middels een aantal con
crete fasen in de voorbereiding en de uit
eindelijke implementatie van een disrri
butiecentrum of warehouse. De rol van 
een uitbesteder hierbij is het voorzien in 
de j uiste (logistieke) informatie en het 
kenbaar maken van de wensen en eisen 
waarmee de dienstverlener aan de slag kan 
en het in overleg mer de diensrverlener 
nemen van "go/no go beslissingen". 
In rweede instantie dient een dienstverle
ner rekenschap te geven van de communi
catiesuucruur tussen de betrokken partij
en en afdelingen. Op welk hierarchisch 
niveau communiceert men met e1kaar 

gedurende de projectfasen (directi e, lokaal 
lijnniveau)? Zijn er stuurgroepen en pro
jectteams inges teld? In hoeverre is men 
deelgenoot van de voortgang van de voo r
bereidingen va n elkaars projectteam? En 
bovendien: zijn er voldoende mensen uit 
verschillende disciplines met het project 
in de weer? Het negatief beantwoorden 
van deze vragen betekent in veel gevaJlen 
een ondermijning van het verrtouwen van 
een uitbes teder en hiermee een tekort 
schieten van de account managementca
paciteiten van een dienstverlener. 

Account management in de logistieke 
diens tve rlening staa t onder andere tot 
doel het succesvo lle verloop van een uit
bestedingsproject te kunnen beves tigen. 
] uist dit doel dat in de aan loop naar een 
uitvoer ing van een dienstverlening zo 
belangrijk is, wordt nogal eens uit her oog 
verloren. Dit wil zeggen dat een iogisriek 
dienstverlener "gaten" laat vallen in de 
klantgerichtheid die onvermijdelijk leiden 
tot complicaties en uiteindelijk tot een 
conflicr russen de beide partijen. Enkele 
voorbeelden van dergelijke garen zijn het 
toekennen van meer opslagruimte dan 
aanwezig is, het niet goed inventariseren 
van de goederenvoorraad bij de uitbeste
der, her ontbreken van cruciale informarie 
voor de implementatie van een informa
tiesysteem, het niet doordacht hebben van 
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de operationele activiteiten in het ware
house, het onvoldoende aanstellen en trai
nen van personeel, het te laag inscharten 
van het jaarlijkse budget voor logistieke 
kosten en gemaakte afspraken ten aanzien 
van de inrichting van een warehouse niet 
nakomen of zelfs het toezeggen dat pro
jectactiviteiten operationeel zijn op een 
bepaald tijdstip, terwijl dit niet lo is. Het 
project zal hierdoor (menige keren) wor
den vertraagd en een "Iive-gaan" van de 
operatie loopt uit op een fiasco. Het zal 
duidelijk zijn dat een combinatie van deze 
voorbeelden een "klap in het gezicht" is 
van de uitbesteder, die zich af is gaan vra
gen waarom hij met deze dienstverlener in 
zee is gegaan en misschien wordt er zelfs 
getwijfeld aan de uitbestedingsbeslissing. 

Ter voorkoming van dergelijke complica
ties en ter verbetering van het account 
management kan een aantal kernpunten 
onderkend worden. Een van de belang
rijkste facroren die voor verbetering vat
baar is, is de (project)voorbereiding: een 
goed begin is nog altijd het halve werk. Bij 
de voorbereiding dient niet aileen aan
dacht uit te gaan naar de organisatie van 
mensen en middelen, maar ook naar de 
organisatie van informatiestromen. De 
verkregen informatie van een uitbesteder 
(bijvoorbeeld met betrekking tot het 
informatiesysteem, consolidatiegraad of 
de ruimtelijke invulling van een magazijn) 
zal geroetst moeten worden aan het kriti
sche oog van de expert: de dienstverlener. 
Ook moet informatie die essentieel is voor 
larere activiteiren in een project, nader 
worden beschouwd en "up-ro-dare" wor
den gehouden (bijvoorbeeld budgerterin
gen). Bovenal moet informarie op tijd 
beschikbaar zijn en zo nodig zal mende 
uitbesteder er expliciet naar moe ten vra
gen. 
Met het vragen om informatie aan de uit
besteder wordt een grote openheid van 
communicatie ge'impliceerd. Dit wil niet 
zeggen dat beide partijen de boeken open 
op tafel moeten leggen, maar wei dar men 
elbar verplicht gegevens die nodig zijn 
voor de invulling van het project aan 
elkaar te verstrekken. Hierbij is ook de 
berichtgeving van de voorrgang van een 
project van belang. Niet aileen dienen 
be ide parrijen elkaar op de hoogte te hou
den, maar ook intern kan er aileen cOntro
Ie worden uitgevoerd als het lijn manage-
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ment (in dit geval een sruurgroep) volle
dig van de stand van zake op de hoogte is. 
Om te voorkomen dat een vertekend 
beeld gegeven wordt van de werke!ijk
heid, is het hierbij crusiaal dat behalve het 
goede verloop van een project ook mel
ding gemaakt wordr van het "foute" ver
loop. Door opporrunistisch handelen bij 
het binnenhalen van een grote uitbesteder 
valr re zien dat de schoen hier nogal eens 
begint te wringen. 
Hoe vertel je een klan t dat orders niet 
kunnen worden uitgeleverd omdat het 
informatiesysteem maar niet wil functio
neren of dat goederen waar de marl<t om 
schreeuwt nier snel genoeg kunnen wor
den "gepickt" in het warehouse omdat 
het lO ongeorganiseerd is? Dit kim niet 
worden meegedeeld: de mededeling is dan 
al te laar. De relarie zal in een absoluut dal 
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geraken en heefr onmiskenbaar een deuk 
opgelopen. Omdar voorkomen berer is 
dan genezen, dient de klant al ruim van re 
voren op de hoogte te zijn van de "bottle
necks" in een dienstverleningsprojecr. 
Het kunnen verstrekken van een volledig 
inzichr in de risico's van een project, al in 
de eersre fasen, is een afspiegeling van de 
welwillendheid en commitment van een 
diensrverlener waarmee het vertrouwen 
van een uitbesteder zal groeien. 
Bovendien wordt het eenvoudiger voor 
een dienstverlener in samenspraak met de 
uitbesteder de complicaties vroegtijdig op 
te lossen en zal er in veel gevallen ook 
gedacht zijn aan 'fall-back" mogelijkhe
den. Deze uitwijkmogelijkheden zijn 
alternatieven waarmee de projectvoort
gang maar minimaal versroord wordt. 
Het overdenken van de risico's en het 
opstellen van een fall-back scenario mini
maliseren het zich kunnen voordoen van 
excessen en voorkomen het moeten mee
del en van het minst wenselijke waardoor 
een conflict russen de partijen lOU kunnen 
ontstaan. 

Een andere doel van accounr manage
ment is her werken aan een duurzame 
relarie met de klant, het uirbouwen van de 
samenwerking (meer dienstverlening) en 
het komen tot een siruatie waarin er geen 
winners en verliezers zijn maar waarin 
beide partijen winnen. Deze grondge
dachte van account management zal ertoe 
leiden dat de dienstverlener kostenverla
gend opereert en de uitbesteder een 
gezonde winstmarge roestaat. In het voor
gaande is er vanuit gegaan dat het account 
management, beginnend met een eerste 
contact, het voorbereiden en uitvoeren 
van een project en resulrerend in een 
dienstverlening, gedragen wordt door de 
gehele organisatie. Zowe! directieleden, 
regio managers, disrributiecentrum 
managers als projectmedewerkers dragen 
account management uit als zijnde een 

filosofie. Zij doen dit met aile eerlijkheid 
en daadkracht die het samenwerken met 
een accoum hen daartoe verplicht. 
Account management als functie waarbij 
een specifieke manager toegewezen wordt 
op een account, komt later om de hoek 
kijken. Zijn werkzaamheden zullen 
bestaan uit het uitbouwen van de relatie: 
het "voeding houden" met de klant, het 
aangeven van pumen waarop de dienst
verlening verbeterd kan worden en het 
creatief bewaken van de marge. Account 
management zal succesvol verlopen als op 
de afgelegde weg niet al te veel puin 
geruimd hoeft te worden. Een goed devies 
alvorens een dienstverleningspro ject te 
starten is dan ook: Brains first - than the 
hard work! 

Roemer Mol 
Scriptie: Account management van de fogis
tieke dienstverlening. Case-study warehouse 
dienstverlening. 
28 augustus 1997 
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KENNIS, DE VERBORGEN POTENTIES 
Door de turbulente omgeving, de toenemende complexiteit van werkprocessen en de versnelling van technologische 
ontwikkelingen leeft een groot gedeelte van het bedrijfsleven continu in onzekerheid. Alleen door voortdurend te 
innoveren en te presteren is het voor een bedrijf mogelijk zich te onderscheiden van hoar concurrentie en daardoor 
positieve resultaten te behalen. Het komt steeds meer voor dot bedrijven zich daarom toeleggen op kenniscreatie en/of 
kennisverrijking. De uitgeversconcerns Reed Elsevier en Wolters Kluwer bijvoorbeeld goon mede fuseren om te profite
ren van elkaars kennis bij het ontvrikkelen van nieuwe technologieen. De Nederlandse Spoorwegen goon op het 
gebied van marketing en kostenreduclie kennis uitwisselen met Japan Railway Kuyshu. Kortom, het bedrijfsleven 
onder kent in toenemende mate het belong van kennis in de concurrentiestrijd. 

Wat is kennis PETER LEUGRAAFF 

Kennisconversie door leren 

Het bovensraande onderscheid russen 
persoonsgebonden kennis en expliciete 
kenni s is van cruciaal belang voor het 
bepalen van de kennisconversie. De basis 
voor het onMikkelen van kennis wordt 

kennis in de vorm van metaforen, 
analogieen, concepren en modellen. 
Het Japanse bedrijf Matsushita was 
al enige tijd bezig een auromatisch 
broodbakapparaat voor thuisgebru ik 
te onMikkelen, maar tot dusver niet 
succesvol. Het bedrijf stuurde daar
om een va n haar ingenieurs naar een 

AI duizenden jaren is men op lOek naar 
het an[\'Ioord op de vraag 'Wat is kennis!'. 
Helaas is de ultieme waarheid nog niet 
gevonden, ondanks ve le pogingen van 
grote f1losofen lOals Plaro, Descartes en 
Marx. Om het begrip kennis toch tastbaar 
te maken, wordr in dir artikel de deflnitie 
van Professor Weggeman, auteur van het 
boek Kennismanagemenr, gebruikt. Hij 
sc hrij ft: 'Kennis is her vermogen dat 
iemand in staat stelt een bepaalde taak uit 
te (gaan) voeren door gegevens (van exter
ne bronnen) te verbi nden, te laten reage
ren met eigen informatie, ervaringen en 
attituden.' Uit deze defLnirie blijkt dat 
kennis wezenlijk verschilt van informarie. 
Informatie is een noodzakelijk onderdeel 
voor her laten bestaan van kennis, maar 
kan daarom nog niet gelijk worden 
gesreld mer kennis. Door ervaringen en 
attituden (normen en waarden) in het 
kennisbegrip op te nemen wordt het per
soonsgebonden karakter duidelijk. 
Personen onMikkelen en veMerven ken
nis alri jd vanuir een bepaald perspectief of 
een bepaalde overruiging. Kennis is dus 
nier neutraal of objectief. 

II In on e(onomy where the only (ertointy is un(ertointy, the sure sour(e 

Er zijn rwee vormen van kennis te 
onderscheiden, namelijk persoonsgebon
den kennis en expliciete kennis (Non aka 
en Takeuchi, 1995). Persoonsgebonden 
kennis is 'verborgen kennis' in een per
soon. Her is opgeslagen in de hersenen en 
der halve ni er zomaar overdraagbaar. 
Expliciere kennis daarenregen is gecodeer
de kennis die wel overdraagbaar is. Dit is 
vasrgelegd in procedures, modellen, hand
boeken en formules. 
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gevormd door de inreracrie tussen de Mee 
genoemde soorten kennis . 

Er zijn vier manieren van kenniscon
versie te onderscheiden, namel ijk social i
satie, exrernalisatie, combinatie en inter
nalisatie. Deze vier leerprocessen van 
Nonaka en Takeuchi (1995) zijn de 
mechanismen waarmee een ken nis inren
sieve organisatie individuele kennis omzet 
in organisatorische kennis. 

Socialisatie is de conversie van per
soonsgebonden kennis van de ene naar 
ande re persoon. Een van de sleurels van 
het onrwikkelen van kennis is ervaring. 
Door ervaringen re delen kunnen andere 
individuen in de organisatie de lOgenaam
de 'verborgen kennis' overnemen. Een 
voo rbeeld hiervan is de relatie russen een 
manager en een stagiair(e) in een mee
loops tage. Door de handelingen van de 
manager goed te observeren en deze te 
imitere n, neem t de stagia ir (e) diens 
know-how over. 

Externalisatie is de conversie van per
soonsgebonden kennis naar expliciete 
kennis. Bij exrernalisatie wordr persoons
gebonden kennis omgezer in gecodeerde 

beroemde meesterbakker. Daar trad 
zij als leerling in dienst. De leerling 
kopieerde en perfectioneerde de per
soonsgebonden kennis van de mees
terbakker door hem na te doen. 
Deze nieuw opgedane kennis docu
menreerde zij uitvoerig en bracht die 
lOdoende over op her onMerpream. 
Het broodbakapparaat werd aange
past en deed zijn succesvolle intrede 
op de huishoudmarkt. 

Combinatie vindt plaats door 
expliciete kennis uit verschillende 

persoons
gebonden 
kennis 

van 

expliciete 
kennis 

persoons
gebonden 
kennis 

socialisatie 

internalisatie 

in 
expliciete 
kennis 

externalisatie 

combinatie 

FIGUUR DE VIER MANIEREN VAN KEN NISCONVERSIE 

ROSTRA 
f.CONOMICA 



bronnen samen te voegen of opnieuw te 
ordenen. Bijvoorbeeld door het verzame
len van artikelen rond een bepaald thema 
voor een scrip tie komt een student tot 
nieuwe inzichten die hij verder verwerkt 
in zijn onderzoek. 

Internalisatie is het leerproces waarbij 
expliciete kennis deel gaat uitmaken van 
de persoonsgebonden kennis. Hierbij 
geldt het motto 'Learning by doing'. Een 
voorbeeld hiervan is een consument die 
zijn videorecorder voor het eerst gaat 
gebruiken. Door het bestuderen van de 
handleiding is hij in staat om zijn net aan
geschafte video succesvol te programme
reno De handleiding helpt hem zijn erva
ringen te internaliseren, waardoor zijn 
persoonsgebonden kennis wordt verrijkt. 

Organisatorische kenniscreatie en ken
nisverrijking is een voortdurende en per
manente interactie tussen persoonsgebon
den kennis en expliciete kennis. De rol 
van de 'lerende' organisatie is hierbij dan 
ook van groot belang. Zij moet zorgen 
voor de juiste context voor her bevorderen 
van kenniscreatie en kennisverrijking. 

fessional en andersom. Is dit niet het 
geval, dan zal er geen werkrelatie ontstaan 
tussen de organisatie en de professional. 
Als de professional zich wel thuis voelt in 
de organisatie zuHen de uiteindelijke 
resultaten van het werk van de profes
sional, door de overeenstemmende collec
tieve ambities, in het verlengde liggen van 
de te realiseren organisatiedoelen. 

Samenwerking tussen de professionals 
binnen een KIO is van cruciaal belang 
voor het oplossen van problemen binnen 
onderzoeken en projecten, het kennis ont
wikkelen en kennis delen. Het is goed 
mogelijk dat een probleem zich al ergens 
in de organisatie heeft voorgedaan en dat 
daarbij al een oplossing is gevonden. 
Helaas denkt men in een aantal bedrijven 
nog steeds: 'kennis is macht en die deel je 
niet'. Door het uitbannen van dit denkpa
troon in de KIO, is de professional eerder 
geneigd zijn kennis te delen of een beroep 
te doen op andermans kennis. Het is 
belangrijk voor een KIO dat er een open 
cultuur heerst die de synergie-zoekende 
samenwerking bevordert. 

of lasl'ing (ompe'li'tive advantage is knowledge." Nonaka en Takeu(hi 

De Kennis Intensieve Organisatie 
Bedrijven worden zich er steeds meer van 
bewust dat de creatieve en innovatieve 
talenten binnen de organisatie essentieel 
zijn om snel te kunnen inspelen op veran
derende eisen vanuit de omgeving. 
Daarom nemen of hebben steeds meer 
bedrijven professionals in dienst. Zij zijn 
de aangewezen personen die de aanwezige 
kennis voortdurend (moeten) verrijken. 

In een Kennis Intensieve Organisatie 
(KIO) bestaat een belangrijk deel van het 
personeel uit professionals die van grote 
invloed zijn op de primaire processen van 
de organisatie. Maar dit maakt een orga
nisatie nog niet kennisintensief. 
Weggeman (1997) schrijft dat de belang
rijkste karakteristieken van een KIO ver
enigd zijn in de collectieve ambitie, de 
synergie-zoekende samenwerking, de 
organisatiestructuur, het 'ontbureaucrati
seren' van de managementsystemen en de 
managementstijl van de organisatie. 

De visie en de doelstellingen van een 
organisatie moeten in grote lijnen over
eenstemmen met de ambities van de pro-

NOVEMBER 
1997 

De organisatiestructuur kan een posi
tieve bijdrage leveren aan de open cultuur 
van de KIO. Door juist de organisatie
structuur vaag te houden en dus niet 
iedereen in een hokje te plaatsen, staan 
professionals op gelijke voet. Als er een 
projectteam van professionals wordt 
samengesteld voor een bepaalde opdracht, 
moet het dus zo zijn dat het team orga
nisch ontstaat. De teamleider zoekt de 
juiste personen met de juiste kennis bij
een. Het teamlid wordt gevraagd (of geeft 
aan) deel te (willen) nemen aan het pro
ject op basis van zijn kennis en niet op 
basis van zijn functie. 

Professionals zijn niet of nauwelijks te 
sturen door het opleggen van richdijnen, 
regels of procedures. Het is belangrijk dat 
zij zo min mogelijk gestoord worden in 
het proces van kennisverrijking en kennis
creatie. Zaken als afwezigheidsregistratie, 
verantwoordingsrichtlijnen, reisaanvraag
formulieren etc. zijn storende factoren die 
tot het noodzakelijke moeten worden 
beperkt. Een KIO moet zo min mogelijk 
te maken hebben met bureaucratie. 

Zelfmanagemen t is een belangrij k 

aspect voor de professionals. De professio
nals willen zelf verantwoordelijk zijn voor 
hun eigen sturing. T oevallige ontdekkin
gen kunnen aile kanten opgaan en de pro
fessionals hcbben daarbij zelf het beste 
inzicht hoe zij met de nieuwe situatie 
moeten omgaan. Het management heeft 
meer de taak richting te geven aan een 
bepaald project, maar de invulling van de 
opdracht wordt bepaald door de profes
sionals zelf. Het management moet ervoor 
zorgen dat er een goed werkklimaat 
heerst, de juisre mens en worden aangeno
men en dat de doelstellingen van de orga
nisatie gerealiseerd worden. 

De verborgen potenties 

Bedrijven beginnen steeds meer in te zien 
dat zij veel van de kennis die aanwezig is 
binnen het bedrijf niet optimaal benut
ten. De moeilijkheid om kennis op te spo
ren, het ontbreken van een goed functio
nerend systeem om kennis te ontwikkelen 
dan wel te delen en het gebrek aan samen
werking tussen de werknemers zijn de 
belangrijkste problemen waarmee de 
meeste bedrijven in dit verband te kam
pen hebben. In dit artikel is in het kort 
weergegeven aan welke voorwaarden een 
bedrijf moet voldoen om kennis optimaal 
te kunnen benutten. Er bestaat echter 
geen blauwdruk van een KIO, omdat elk 
bedrijf verschillend is. 

Het veranderingsproces van de oude 
situatie naar een KIO zal geleidelijk moe
ten vedopen. Er zal veel onzekerheid ont
staan, omdat een cultuurverandering 
moet plaatsvinden. Er is geen duidelijke 
structuur meer, werknemers moeten hun 
macht afstaan en er moet continu worden 
bijgeleerd. Deze problemen mogen geen 
reden zijn om deze noodzakelijke veran
dering niet door te voeren, omdat het 
belangrijk is dat de aanwezige kennis pro
ductief wordt aangewend in het bedrijf. 
Aileen zo kan het bedrijf ten volle profite-
ren van haar verborgen potenties. [J 

Literatuur: 

(1)Weggeman, M., 1997, Kennismanagement, 
Schiedam: Scriptum 

(2) Nonaka, I., Takeuchi, H., 1997, De kenniscree
rende onderneming, Schiedam: 

Scriptum 
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GEBOORTEDATUM EN PlAATS 
19 februari 1934 te Breda 

HUIDIGE FUNCTIE 
Hoogleraar aan de juridische en de economische faculteit 

MEEST GElIEFDE IMAGO 
Een grappige man 

HOBBIES 
Verzamelaar antiquarische boeken economie 

HOE BRENGT U UW VAKANTIE DOOR 
Gewoon 

KAN ME WAKKER MAKEN VOOR 
Eerste druk van Karl Marx of David Ricardo 

GROOTSTE ANGST 
Is achter de rug 

GROOTSTE UITDAGING 
Bijdrage leveren tot zuivere economische theorie 

FAVORIETE ECONOOM 
Paul Samuelson en Karl Marx 

WAT IS DE GROOTSTE MISVATTING ONDER STU
DENTEN 
Dat het niet nodig is kennis te nemen van de literatuur door 
zelf boeken te lezen 
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1997 

ES 
'Student sinds 1951 .' Op deze manier vat professor Heertje zijn curriculum 
vitae samen. In 1951 begon hij zijn studie economie aan de UvA, waar hij in 
1956 cum laude afstudeerde en in 1960 cum laude bij professor de Wolff pro
moveerde. Toen professor Andriessen in 1963 zijn leerstoel aan de juridische 
faculteit verliet om minister van Economische Zaken te worden, volgde 
Heertje hem op. Sinds 1 juli 1964 is hij hoogleraar Staathuishoudkunde aan 
de rechtenfaculteit. Nu is hij weer terug aan de FEE . Vanaf 1 juli is hij hier, 
voor een dag in de week, bijlOnder hoogleraar in de Geschiedenis van de 
Economie. 'Ik ben blij dat mijn leermeester professor de Wolff dit nog mag 
meemaken: aldus Heertje. 

Met Heertje haalt de faculteit. lOa Is de professor zelf zegt 'een 
vreemde snuiter ' in huis. Heertje heeft lo zijn eigen ideeen over het geven 
van onderwijs. Hij wil zijn studenten lOveel mogelijk zelf de inhoud van het 
vak laten bepalen. 'Ik speel daarin als begeleider natuurlijk wei een rol, maar 
niet die van dirigent. Ik probeer de student zovee l mogelijk speelruimte te 
geven. Het gaat hier om een keuzevak en daarbij wil ik lOveel mogelijk aan
knopen bij de belangstelling van de student, die zelf met een literatuurlijst 
kan komen. Ik wil het bijlOndere en het uitzonderlijke eruit halen.' 

Het puntensysteem komt er bij Heertje niet goed vanaf. 'Het is een 
belachelijk systeem. Wie bepaalt of een vak zeven punten waard is? Bij mij 
mogen studenten zelf aangeven hoeveel punten ze voor een vak willen heb
ben. Het enige wat mij interesseert is het niveau wat ze bereikt hebben. 
Tentamens hebben bij mij dan ook meer de vorm van een goed gesprek. Mijn 
manier van lesgeven brengt wei een element onzekerheid met zich mee. Het 
veronderstelt een zekere volwassenheid, dat kan nog niet iedereen. 
Daarnaast begrijp ik natuurlijk ook dat bepaalde strakke lijnen nodig zijn om 
de massa's studenten te verwerken.' Officieel beginnen zijn colleges aan de 
FEE in januari, maar wat hem betreft kan het nu al. Heertje denkt niet in tri
mesters. Studenten kunnen gewoon bij hem langskomen als zij het vak wil
len volgen. 'Bij de juristen weten ze al dat ik het buiten de regels om doe. 
Daar komen ze het hele jaar door.' 

Heertjes aparte, 'ouderwetse' manier van doceren leidde onlangs 
tot een conflict met de doctoraal examencommissie van de juridische facul
teit. 'De voorzitter van de commissie - de heer Wattel, de vleesgeworden 
middelmatigheid - probeert mij met stok en zweep te dwingen tot het geven 
van standaard-uitwerkingen voor tentamens . Hij is echt knettergek.' 
Professor Heertje staat bekend om de verschillende aanvaringen die hij heeft 
gehad met de universiteit. 'Dat soort botsingen heb je soms, die gevechten 
moet je voeren. Het gaat om de kwaliteit.' 

Hoewel hij het prachtig vindt om de regels te breken, ligt Heertje 
niet dwars om het dwarsliggen. Hij zoekt de confrontatie op om mensen 
humaan te leren omgaan met regels . 'Als je regels toepast zonder moreel 
oordeel kom je tot een element van het facisme en dat is het begin van de 
verwording van de samenleving. Dan krijg je een maatschappij die van geen 
kant deugt.' 

Op het moment heeft Heertje naast het onderwijs allerlei activitei
ten op zijn programma staan. Hij is met verschillende artikelen bezig en zou 
graag een tweede druk zien verschijnen van zijn boeken Koers op kwaliteit 
en Economie en technische ontwikkeling (wat ook in het Frans, Engels en 
Spaans is uitgegeven). Tevens wil hij de welvaartstheorie en theorieen over 
technische ontwikkeling samenbrengen. 'Daar heb ik mijn Hennipman-Iezing 
over gehouden, maar ik wil het gebied nog verder onderzoeken en wiskundig 
onderbouwen. Dit onderwerp is echt een goudader, er zijn nog weinig men
sen mee bezig.' 

Daarnaast bereidt de bijzonder hoogleraar zich voor op zijn oratie 
(9 februari 1998) David Ricardo en Amsterdam: De toekomst van de eco
nomische wetenschap a/s geschiedenis. Daarin wil hij op basis van de 
geschiedenis van de economie een schets maken hoe de economische weten
schap er over vijftig of honderd jaar uit zal zien. 'Het gaat om de combinatie 
van geschiedenis en de economische theorie. Ik wil niet te boek staan als 
iemand die aileen maar de geschiedenis van de economie doet.' (KvdB) m 
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VERANTWOOR OELIJ KH EI OS B ES EF 

ALS MAATSTAF VOOR SUCCES 

Een bescheiden man met zeIfvertrouwen die een hekel he eft aan ongevoelige bureaucrat en en stu
dent en toeroept dat goede examencijfers geen bewijs van kennis betekenen, beeindigde zijn loop
baan als hoogleraar economie aan de Universiteit Utrecht met de volgende oproep: 'Our social 
and economic system is in the process of reorganisation, and the final outcome of any system's 
reorganisation is always unpredictable. But our decisions may influence its future. As for me, I am 
considered too old, or I am really too old, to carryon the struggle, but I can call on you, the younger 
generation, not to miss these opportunities to try to build a better world.' Deze oproep typeert het 
leven van prof. Y. S. Brenner. In 1926 werd hij geboren in Berlijn. Hij studeerde geschiedenis, politi
cologie en economie in Jeruzalem, Basel en Londen. Daama doceerde hij in Engeland, Ghana, 
Den Haag, Ankara en Utrecht. 

Kenmerkend voor de huidige westerse 
samenleving is volgens Brenner dat succes 
wordt versmald tot enkel economisch suc
ces. Veel succes berekent veel winsr. 
Sporters, schrij vers en toneelspelers wer
den vroeger allen beoordeeld op basis van 
esrhetiek. Hun succes wordr tegenwoor
dig gemeren aan de hand van de hoogre 
van hun inkomens. Gedichren schrijven is 
uit de mode omdar er geen geld mee re 
verdienen is en zonder geld valr er geen 
eer re behalen. 

Deze onrwikkelingen in de samenleving 
sijpelen door in de economie-opleiding
en. De moderne economische opleid ing
en dragen vo lgens Brenner het karakrer 
van deze tijdsgeest. De opleidingen zijn 
rechnisch uitstekend, maar ze missen het 
bijbrengen van maatschappeLijk veranr
woordelijkheidsgevoel aan de srudenren. 
De vraag is : Waanoe leiden ze srudenren 
op? 'Zonder dar aan srude nren maat
schappel ijk veran rwoordel ij kheidsgevoel 
wordr bijgebrachr in hun opleiding eco
nomie zijn ze aileen een robot. Iemand 
vind r bijvoorbeeld een proces uir om de 
winst van bedrijven re verhogen, terwijl 
het milieu daar veel schade van onder
vindr. War heb je dan aan lO'n proces? 
Door middel van hun opleiding moeten 
srudenren maarschappelijke vorming krij
gen, lOdar ze signaleren wat mag en nier 
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mag. Antwoorden op deze vragen kunnen 
kerken en socialisten geven, maar niet zij 
die aileen geloven in her maken van 
winsr.' 

Om dir te illustreren geeft Brenner een 
voorbeeld. Twee onderzoekers in dienst 
van een grote multinational hebben bei
den een nieuw product ontwikkeld. Ze 
melden dit bij hun manager. De een heeft 
een middel onrwikkeld om succesvol een 
veel voorkomende ziehe in Afrika te 
bestrijden. Zijn collega heefr een nieuw 
parfum onrwikkeld. De econoom die de 
manager van advies voorzier, vraagt hoe
veel potentiele klanren er voor beide pro
ducten zijn. Voor her mid del tegen de 
ziehe blijken rien keer lOveel potenriele 
klanten te zijn dan voor de parfum. Deze 
hebben aJlen echter nauwelijks middelen 
te besreden in tegenstelling tot de poren
tide klanren voor het parfum. De 
manager die er desondanks voor zal kie
zen het middel regen de ziekre op de 
marIn te brengen, zal op de eersrvolgende 
aandeelhoudersvergadering worden rerug
gefloren omdat dit besluit voor de aan
deelhouders minder gunstig uitpakt. 
Brenner wijst er met klem op dat econo
men die voor dit werk ingehuurd zijn en 

aan de hand van deze criteria dergelijke 
adviezen geven, hun werk uirsrekend ver
rich ten . Echter, economen die in dienst 
zij n van de overheid , in dienst van de 
samenl ev in g als geheel , moeren hun 
beslissingen op andere crireria baseren . 

De opdracht en opdrachtgever zijn van 
groor belang voor de crireria aan de hand 
waarvan beslissingen genomen worden. 
'Her hangr er van af wat je opdrachr is en 
niet wat je vaardigheden zij n. Voor som
mige opdrach ten doen de hedendaagse 
economie-opleidingen het hee l goed. 
Hierbij gaat het met name om opdrachren 
op micro-economische beslissingsnivea us. 
Voor beleidsadviezen op macro-economi
sche beslissingsniveaus schieten ze echter 
tekort. Hiervoor is een bredere opleiding 
noodzakelijk met noties over welvaarrs- in 
plaats van winstmaximal isatie.' 

De dienslensector 

In de manier waarop Brenner de diensten
sector analyseert zien we een praktische 
toepassing van zijn ideeen over her ver
schil tussen micro- en macro-economi
sche beslissingsn iveaus die de kern van 
zijn beroog vo rmen. Hij maakt onder
scheid russen diensten op individueel en 
op collecrief niveau. Bij de eersten gaat 
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het om door en voor her parriculiere 
bedrijfsleven geleverde op her individu 
toegesneden diensren. De laatsten zijn 
door de overheid geleverde collectieve 
diensten in bijvoorbeeld de zorgsector. 
Tijdens de overgang van de agrarische 
naar de industriele samenleving raakten 
veel arbeiders in de agrarische sector over
bodig vanwege de sterk stijgende arbeids
producriviteit in de Iandbouw. Deze 
arbeidskrachren vonden ramelijk snel 
werk in de zich snel uitdijende industriele 
sector. Deze sector groeide 
doordat de mensen meer geld 
te besteden nadden vanwege 
de dalende voedselprijzen als 
gevolg van de toegenomen 
productiviteit in de land
bouw. Doordat voor werk in 
de indusrrie tamelijk weinig 
scholing vereist was, vonden 
de overbodige landbouwarbei
ders vrij snel werk in deze sec
tor, aldus Brenner. 

Veranderende tijden 

De essentie van het probleem ligt volgens 
Brenner dan ook op een ander vlak. 
De rijkeren in de Westerse samenleving 
zijn bereid en hebben de mogelijk.heid om 
de te automatiseren diensren in de parti
culiere sector te beta len. De mensen die 
her meest aangewezen zijn op de collectie
ve sector, de armen, betaJen naar vernou
ding de minste belasting terwijl ze het 
meest zijn aangewezen op de collectieve 

zingen na de oorlog we I'd weggestemd, 
omdat hij geen stelsel van sociale zeker
heid wensre. Churchill wilde rerug naar 
de wereld van voor de oorlog. Volgens 
Brenner was deze periode van solidariteit 
uniek in de geschiedenis van de westerse 
samenlevingen. 

Tegenwoordig domineert een ander 
moraal. Het hedonisme heeft een bijna 
ethisch beeld gekregen. De nadruk die op 
scholen en in de sportwereld op concur-

rentie wordt gelegd, zijn hier
van voorbeelden. Kinderen 
moeten de beste van de klas zijn 
en aIleen de winnaars tellen mee 
in de sportwereld. De zakenwe
reld is de grote aanjager. De 
grote winnaars worden breed 
llirgemeten in de publiciteit en 
dir neeft een enorme psycholo
gische invloed op de jongere 
generatie. Gebrek aan succes 
wordt gezien als een schande. 

Met de zich snel ontwikkelen
de indusrriesector in het inter
bellum en na de Tweede 
Wereldoorlog voorzagen eco
nomen dezelfde mechanismen 
als rijdens de overgang van de 

"ZONDER OAT AAN STUDENTEN MAATS(flAPPElIJK VERANTWOORDElIlKHEJDS-GEVOEl WORDT BJJGEBRACHT IN 
HU OPLEIDING ECONOMIE ZIJN ZE AllEEN EEN ROBOT." 

~ Daarnaasr hebben de jongere 
~ generaries de ontberingen van 
~ voor en rijdens de Tweede 
i'? Wereldoorlog niet meege-
2 maakr. Daarom hebben zij nier 

de bittere noodzaak. tor solidari-

agrarische naar de indusrriele samenle
ving. De productiviteit in de industriesec
tor steeg, waardoor er mensen vrij kwa
men. In de groeiende dienstensecwr 
waren steeds meer mensen nodig, waar
door een overheveling vanuit de indus
rriesector logisch leek. 

lnmiddels blijkt dit proces niet zo te \ver
ken. 'Voor een deel is di t te verklaren ui t 
een toenemende productiviteit in de dien
srensector, door bijvoorbeeld automatise
ring. Een ander deel van de diensten is 
niet te automatiseren. Hier is wel sprake 
van rechnologische vernieuwing die juist 
een srijging van de kosten met zich mee
brengt. Bijvoorbeeld de sterk verbeterde 
technieken in de gezondheidszorg. De 
kosten van deze laatste diensten stijgen in 
verhouding tot de diensten waar een pro
ductieviteitsstijging plaatsvindt. Het 
echte probleem is dat veel diensten in de 
collectieve sector niet te automatiseren 
zijn. Hierdoor stijgen de sociale lasten, 
waardoor de burgers meer belastingen en 
premies moeten betalen.' 
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voorzieningen. De rijken moeten dus 
indirect voor de armen betalen en hier 
zij n ze allergisch voo r. 

Na de Tweede Wereldoorlog heefr de 
solidariteit in de westerse samenlevingen 
een hoge vlucht genomen. Her fascisme 
had tijdens de Tweede Wereldoorlog 
laren zien waartoe mensen in staat zijn. 
Als reactie hierop ontstond na de oorlog 
een enorme onderlinge solidariteit en een 
gemeenschappelijk streven om dergelijke 
wantoestanden voorgoed uit te bannen. 
Daarnaast waren de tradirionele en 
beschermde levensvormen door de 
T weede Wereldoorlog aangetast. Engelse 
jongelui kwamen bijvoorbeeJd als soldaar 
in Afrika terecht. Zo ontdekten zij andere 
culturen waarvan ze voorheen her besraan 
nauweJijks kenden. Dit bracht met zich 
mee dat ook rraditionele gezagsverholl
dingen werden aangetast. Als bewijs van 
deze verschuiving in de perceptie van 
mensen voert Brenner aan dat Churchill, 
de grote winnaar van de Tweede 
Wereldoorlog bij de eerstvolgende verkie-

teit en samenwerking aan den 
lijve ondervonden. De mensen zijn ver
wend door de rijkdom, aldus Brenner. 
Het voorlopige failliet van het sociaJisme 
en de secularisarie zijn van enorme 
invloed op deze veranderende perceptie in 
de samenleving. Her socialisme en de ker
ken brachren mensen het solidariteitsbe
sef en bepaalde normen en waarden bij. 
Nu is er een vacuum opgetreden en wordt 
economisch succes maatgevend. 

Zeker economie-opleidingen die zich 
bezig houden met her maatschappelijk 
welzijn, lOuden er goed aan doen het Ont
stane vacuum op te vullen door hun stu
denren maatschappelijk veranrwoorde
lijkheidsgevoel bij te brengen. Op deze 
manier zullen srudenten in staat zijn de 
juiste keuzes re maken met betrekking tot 

de toekomsrige inrichting van de 
Westerse samenleving, lOdat deze leef
baarder wordt voor iedereen. Het is de 
taak van de economie om de mens en te 
dienen en nier de raak van de mensen om 
de economie te dienen. 
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c R E E D 
Experirnenteel econornisch onderzoek 

en onderwijs 

Sinds 1991 wordt in Nederland experiment eel onderzoek gedaan door het Center for Research in Experimental 
Economics and Political Decision-making (CREED). Het instituut is verbonden aan de FEE. CREED wordt geleid door 
directeur Prof. dr. Frans van Winden en Prof. dr. Arthur Schram. CREED bestaat uit twee takken. De ene tak van CREED 
is een onderzoeksprogramma van de leerstoel Openbare Financien waarin aandacht wordt besteed aan onderzoek op 
het gebied van de economie van de politieke besluitvorming. In de andere tak wordt experimenteel economisch onder
zoek gedaan. Voor een belangrijk deel richt dit onderzoek zich ook op de economie van de politieke besluitvorming. 
Daarnaast wordt in toenemende mate onderzoek gedaan naar de werking van markten en andere instituties. Vaak 
bet ref! dit onderzoek dat in opdracht van ministeries of bedrijven wordt gedaan of waarbij onderzoekers van buiten 
CREED betrokken zijn. 

Economische experimenten 

In experimenren worden economische 
processen besrudeerd door mensen beslis
singen te laten nemen in een laborarori
umsiruari e. CREED heefr een volledig 
ingerichr compurerlaborarorium ror zijn 
beschikking. De deelnemers krijgen een 
financiele vergoeding. Hoevee1 ze precies 
verdienen staar niet van te voren vast. Om 
een experiment te doen slagen, is het 
noodzakelijk dat deelnemers gemotiveerd 
zijn om (naar hun idee) juiste beslissingen 
te nemen. Daa rom zijn de verdiensten 
afhankelijk van de beslissingen van deel
nemers en zijn de mogelijke verdiensten 
voldoende groot. Het doel van een experi
ment is nier het nabootsen van een werke
lijkheid maar her creeeren van een econo
mische werkelijkheid: de beslissingen van 
deelnemers hebben werkelijke economi
sche gevolgen (ze voelen het immers in 
hun portemon nee). 

Het voordeel van een experimenteel 
onderzoek is dat in het laboratorium aJler
lei aspecren van een situatie kunnen wor
den beheerst. Theorieen kunnen op deze 
wijze onder bepaalde ceteris paribus voor
waarden worden getest. 

Vaak is het uitvoeren van experimen
ten de en ige manier waarop bepaalde 
gegevens verkregen kunnen worden. Dit 

. is bijvoorbeeld het geval wanneer de over
heid een andere wijze van roekennen van 
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vergunningen of licenties overweegt. Hoe 
acroren zich wHen gedragen bij de invoe
ring van een nieuw beleid, !<an aHeen wor
den onderzocht in experimenten: immers 
buiten het laborarorium is de nieuwe situ
atie nog niet aan de orde! Op deze wijze 
kunnen economische experimenten een 
rol vervullen die vergelijkbaar is met de 
rol van wind runnels bij het ontwikl<elen 
van vliegtuigen of auro's. 

De onderzoekers 

CREED beschikt over een groep onder
zoekers, met expertise op het gebied van 
economie, economerrie, wiskundige eco
nom ie, politicologie en psychologie. Her 
laborarorium is internationaal bekend , 
goed geoutilleerd en geliefd bij buiren
landse onderzoekers die hier graag voor 
korte oflangere tijd (bijvoorbeeld een sab
batical year) willen verblij ven. 

Het onderzoek 

Het onderzoek van CREED is geworreld 
in de zuiver wetenschappelijke interesse 
van de onderzoekers. Het belangrijkste 
deel betrefr fundamenteel onderzoek. 
Voorbeelden zij n lobby-gedrag, vrijwillige 
voorziening van publieke goederen, indi
vi duee! zoekgedrag, het ontstaan van 
sociale verbanden in groepen en de econo
mische gevolgen daarvan , het effect van 

verschillende beloningss trucruren op 
arbeidsinspanning, de rol van emoties 
binnen economische beslu itvorming, 
stemgedrag, systematische inconsistenties 
in velwachtingen op financiele markten, 
esca latie van intergroepsconflicten en de 
rol van feedback op productiebeslissingen 
in een oligopolie. 

Een ander dee! van het onderzoek 
heeft een meer roegepast karakter, waarbij 
vragen vanuit het bedrijfsleven of de 
overheid een rol spelen. Zo is er het afge
lopen jaar een serie experimenten uitge
voerd met klokveilingen. De opdrachtge
ver was een veiling die meer wilde weten 
over de aspecten die een belangrijke rol 
spelen bij het veilingresultaat, mede met 
het oog op mogelijke roekomstige veran
deringen in het systeem van veilen. Ook is 
er onderzoek uitgevoerd in opdracht van 
een ministerie in het kader van het vei len 
van bepaalde licenties. 

In de loop der jaren is de lij st met 
onderwerpen waarin experimenten zijn 
uitgevoerd sreeds langer geworden. 
Experimentele economie is immers een 
methode die toepasbaar is op vele gebie
den. Onderzoekers van andere universi
teiten maar ook steeds meer onderzoekers 
van ooze faculteit die niet bij CREED 
werkzaam zijn, vinden de weg naar het 
laborarorium . Zo zijn er experimenten 
verricht op het gebied van financiee! 
management en lopen er op dit moment 
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projecten (of ze starten binnenkort) op 
het gebied van arbeids-(en scholings)eco
nomie (binnen het SCHOLAR project), 
emancipatie-economie en wiskundige 
economle. 

Samenwerkingsverbanden 

De Europese Unie heeft onlangs subsidie 
toegekend aan een netwerk van Europese 
economische laboratoria in Europa. Naast 
CREED (hoofdaanvrager en coordinator) 
bestaat het netwerk uit universiteiten in 
Bonn, Berlijn, York, Wenen, Barcelona 
en Jeruzalem. Binnenkort gaat dit net
werk van start en zullen onderzoekspro
jecten worden uitgevoerd waarbij steeds 
minstens twee universiteiten samenwer
ken. De subsidie voorziet in het aanstellen 
van een aantal postdocs (een per deelne
mende universiteit) en een vergoeding 
van een deel van de kosten die een derge
lijke internationale samenwerking met 
zich meebrengt. Voorts heeft CREED tal 
van nauwe contacten en gezamenlij ke 
projecten met Amerikaanse universitei
ten. 

Het gebruik van experimenten in het 
onderwijs 

In eerste instantie is CREED opgericht 
om onderzoek te verrichten met behulp 
van economische experimenten. Het 
blij kt echter dat niet alleen onderzoekers 
iets kunnen leren van experimenten maar 
ook deelnemers (studenten). In andere 
wetenschappen is het heel gebruikelijk dat 
er practica bestaan, waarbij studenten niet 
passief kennis tot zich nemen maar zich 
actief bezighouden met de stof. Ook op 
onze facukteit wordt deze methode steeds 
meer gangbaar. Docenten beseffen dat 
experimenten abstracte begrippen en 
theorieen kunnen verduidelijken. 
Bovendien blijkt dat veel studenten deze 
onderwijsvorm als motiverend ervaren. 
Sommige recente leerboeken maken 
gebruik van experimenten als leermetho
de en over de hele wereld worden nieuwe 
onderwijsexperimenten ontwikkeld (er is 
een internationale newsletter te vinden op 

24 

internet waarin docenten ervaringen uit
wisselen: http://www.marietta.edu/ ~dele
meeg/expernom.html). De Universiteit 
van Amsterdam, als voorloper in 
Nederland op het gebied van experimen
tele economie, kon hierbij natuurlijk niet 
achterblijven. Een medewerker van 
CREED, Joep Sonnemans, ontwikke!t 
momenteel experimenten voor het prope
de use onderwijs. In het propedeusevak 
micro-economie zullen dit jaar vele klei
ne en enkele grotere experimenten wor
den gebruikt. Zo zullen studenten gaan 

handel en op experimentele markten en 
proefondervindelijk het effect kunnen 
onderzoeken van verschuivende vraag- of 
aanbodcurves, belastingen, externe effec
ten, etc. Het ligt is de bedoeling dat ook 
in andere cursussen (niet aileen in de pro
pede use) experimenten zullen worden 
gebruikt. Docenten die in principe iets 
voelen voor het opnemen van experimen
ten in hun cursussen, kunnen contact 
opnemen Joep Sonnemans. Hij heeft veel 
voorbeelden van wat elders in de we reid 
wordt gebruikt, en denkt en helpt graag 
mee bij het ontwikkelen van nieuwe expe
nmenten. 

De experimenten die in het ondetwijs 
worden gebruikt, zijn overigens typisch 
anders van karakter dan de gebruikte 
experimenten voor onderzoeksdoe!ein
den. Dit komt doordat bij een onderzoek
sexperiment de betrouwbaarheid en 

reproduceerbaarheid van de data voorop 
staan. Deze experimenten zijn vaak abs
tract van aard om de storende effecten van 
verschil in achtergrond en voorkennis van 
de dee!nemers te minimaliseren. Bij 
onderwijsexperimen ten is het doe! het 
begrip van dee!nemers te bevorderen. 
Deze experimenten worden minder abs
tract gepresenteerd en soms is communi
catie tussen deelnemers toegestaan. 

Studenten die willen deelnemen aan 
een CREED-experiment, moeten de vitri
ne in de centrale hal van het Roeterseiland 
in de gaten houden. Hier worden nieuwe 
experimenten aangekondigd. De animo 
om aan deze experimenten deel te nemen 
is meestal erg groot, dus je kunt betel' snel 
reageren! 
Studenten die geinteresseerd zijn in expe
rimentele economie als onderzoeksme
thode, kunnen het basisvak 
Experimentele Economie volgen (derde 
trimester). Het is ook mogelijk een afstu
deeronderzoek te doen op dit terrein. [i] 

Meer informatie: een kone inleiding over 
de experimentele methode is te vinden in 
Arthur Schram en Joep Sonnemans, De 
opkomst van de experimentele economie 
in het Tijdschrift voor Politieke 
Economie, april 1997. Een inleidend 
tekstboek dat vooral goed ingaat op de 
experimentele methode, is D. Davis en C. 
Holt, Experimental Economics, 
Princeton University Press 1993. Een 
diepgaander boek, waarbij vooral experi
mentele resultaten aan bod komen, is The 
Handbook of Experimental Economics, 
onder redactie van J. Kagel and A. Roth, 
Princeton University Press 1995. 
Gegevens over onderzoek uitgevoerd bij 
CREED (overdrukken van artikelen, dis
cussion papers) zijn te verkrijgen bij het 
secretriaat van CREED (Karin de Rooy, 
bmer 6.03). 
internet: 
http://\'Avw.fee. uva.nllvak_groepl creed 
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NIEUWE ONTWIKKELINGEN IN DE TELECOMMUNICATIE 

Verslag van een onderzoek bij Economische Zaken. 

"Ambtenaren: beleid Kok kost banen"; zo Iuidde een krantenkop begin oktober in de Volkskrant. Deze stelling had 
betrekking op het dereguieringsbeleid van het huidige Paarse kabine!, en was gebaseerd op een onderzoek van het 
Ministerie van Economische Zaken (EZ). Beroerder kan natuurlijk niet; een overheidsonderzoek dat de resultaten van het 
huidige overheidsbeleid negatief waardeert. Tenminste, ais we de kop mogen geloven. Aangezien ik tijdens mijn stage 
zelf meegewerkt heb aan dit onderzoek kan ik de krantenkop ontkrachten. Maar helaas is er een verschil tussen iets 
schrijven op de Universitei!, dat normaal gesproken aIleen door je medestudenten gelezen word!, of iets schrijven bij een 
ministerie. Of schoon de wetenschappelijke waarde van een op de Universiteit geschreven stuk waarschijnlijk dezelfde 
is, heeft het veel minder impact. 

Gedurende het eerste half jaar van 1997 
heb ik stage gelopen bij de onderzoeks
hoek van de directie Aigemene 
Economische Politiek (AEP) van EZ. De 
directie AEP heefr een direcre adviseursrol 
van Minister Wijers, en bestaat uit een 
vijfral verschillende 'hoeken'. N aast de 
onderzoekshoek besraan bijvoorbeeld ook 
de structuur- en de conjuncruurhoek. De 
onderzoekshoek verricht over her alge
meen beleidsondersteunend onderzoek. 
Deze hoek bestaat uit vijf onderzoekers en 
vier student -assistenten. De srudent -ass is
tenten assisteren bij een onderzoek van de 
vaste medewerkers, of verrich ten een 
eigen onderzoek waaraan de vaste mede
werkers nier roekomen. 

De onderzoekshoek heeft zich in het 
verleden met een aantal belangrijke 
onderwerpen beziggehouden. De gehele 
problematiek rond het 'tweesnijdende 
zwaard' is daar ontwikkeld en de afgelo
pen vier jaar is 'marktwerking' het meest 
belangrijke onderwerp geweest. De ver
schi Ilende marktwerkingsonderzoeken, 
die ook door student-assistenten zijn ver
richt, hebben een rol gespeeld bij de rot
srandkoming van de nieuwe 
Mededingingswet. Voor de ge:interesseer
de lezer is een leuk overzichtsartikel van 
de verschillende onderzoeken te vinden in 
Maandschrift Economie (Haffner en Van 
Bergeijk, 1997). 

Zelfheb ik mij beziggehouden met een 
soon consultancy-achtig onderzoek naar 
de ontwikkelingen in de telecommunica
riesecror. Dir onderzoek was een onder
deel van een OESO-onderzoek naar de 
effecten van regularory reform in vijf ver
schillende Nederlandse secroren (energie, 
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SANDER BALJE: 

wegtranspon, luchrvaart, distributie en 
telecommunicarie). Er werden vijf kop
pels van een student-assistent en een vaste 
medewerker gevormd, die een hele secror 
moesten doorlichren. Ik had ze!f geen 
enkele kennis van de te!ecommunicatie
secror, en had al helemaal geen ervaring 
met het uitvoeren van zo'n onderzoek. 
Maar dir maakte rotaal niets uir : "veel 
srukken lezen, en dan kwam je er wel uit" 
werd gezegd. Uiteindelijk is er een 
Enge!stalig rapportje naar de OESO 
gesruurd, waarvan hieronder een kone 
uitwerking van mijn dee! is gegeven. 
N aast het 0 ESO-onderzoek moesren 
naruurlijk ook minder leuke dingen, zoals 
her conrroleren op fouten van een litera
ruuriijst, gedaan worden. 

A! mer al kan ik gerusr stellen dar ik in 
zo'n half jaar veel heb bijgeleerd. Je doer 
een beerje onderzoekservaring op, en tege
lijkertijd krijg je een beetje zicht op de 
gang van zaken in zo'n ministerie. Ik kan 
het dan ook iedereen van harre aanbeve
len een sollicitatieformulier te schrijven; 
of voor zo'n srage als student-assistent of 
voor de BOFEB-opleiding (voor (bijna) 
afgestudeerde studen ten) . 

Regulatory reform in de telefoniesector 

De Nederlandse economie draait als nooit 
tevoren. In de buitenlandse pers wordt 
het 'poldermodel', terechr of onterecht, 
enorm gewaardeerd. Een van de kenmer
ken van her model is marktwerking. De 
Nederlandse overheid zier marktwerking 

als de 'roverformule' voor vrijwel aUe eco
nomische problemen. Indien de marhen 
goed werken, zal dit leiden rot een Parero
efficient evenwicht. Of schoon Adam 
Smith dit aJ twee eeuwen gel eden stelde, is 
deze gedachte pas vanaf eind jaren tachtig 
in Nederland gemeengoed geworden . 
Onder het bewind van Lubbers is een 
start gemaakt met deregulering, en in het 
huidige Paarse kabinet heeft deregulering 
nog duidelijkere vormen gekregen. Een 
goed voorbeeld is hier her introduceren 
van marktwerking in secroren die voor
heen publiek geregeld werden. Sail Ian te 
voorbeelden hiervan zijn de telefonie en 
de spoorwegen. Markn'lerking in de tele
communicarie-sector is inmiddels ver 
onrwikkeld. Hieronder zal een kort over
zicht van de recente ontwikkelingen wor
den gegeven in deze secror. 

MUL11MED IA VOOR IEDEREEN 
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Natuurlijk monopolie 

Sinds 1 juli 1997 is de gehele sector geli
beraliseerd, en nog dit jaar moet het 
Parlement de nieuwe Telecommunicatiewet 
aannemen . Dit moet gebeuren voor janu
ari 1998, aangezien in het nieuwe jaar de 
veranderde Europese regelgeving van 
kracht gaat. Tot het begin van de jaren 
negentig dacht de overheid dat het wei op 
rolletjes liep in de telecommunicatiesec
tor. Het aanbieden van datacommunica
tie was geliberaliseerd en de indicatoren 
van statische efficientie (zoals produktivi
tei t en tarieven) waren van een hoog 
niveau. Weliswaar liepen de prestaties 
enigszins achter bij de Verenigde Staten 
en het Verenigd Koninkrijk, echter dit 
was nog geen reden tot volledige herzie
ning van het beleid. 

Het was op zich geen vreemde gedach
teo De telecommunicatiesector lijkt bij 
uitstek een natuurlijk monopolie en de 
overheid dient haar monopolie door mid
del van wet- en regelgeving voor toetre
ding te beschermen. Deze stelling is ech
ter niet gerechtvaardigd. In het verleden is 
nog nooit een empirische onderbouwing 
gegeven voor de stelling dar de gehele rele
communicatie-secror een natuurlijk 
monopolie is. Aileen voor de Verenigde 
Staten bestaan enkele studies. De resulta
ten zijn echter niet consistent. De in som
mige gevallen gevonden dalende kosten
curve reflecteert namelijk geen schaal
voordelen, maar technologische vooruit
gang. Slechts de verbinding van de laatste 
schakelfaciliteit tot aan de huisaansluiting 
vertoont kenmerken van een natuurlij k 
monopolie. Nederland bevindt zich in 
een zeer luxe positie aangezien geen 
monopolie op deze verbinding bestaat. Zo 
is kabeltelevisie een substituut voor her 
ontvangen van televis ie-signalen via de 
antenne, en technisch gezien is het moge
lijk over deze kabels communicatie-dien
sten te transporteren. De kabelexploiran
ten in Nederland hebben een dekkings
graad van ongeveer 96% van de bevolk..ing 
(samen mer Belgie en Luxemburg de 
hoogste ter wereld). 

In een in 1993 uirgebracht rapport 
T elecommunicatie in Nederland; op weg 
naar wereldklasse door McKinsey wordt 
dan ook gesteld dat de overheid er ver
standig aan doet gebruik re maken van 
deze alternatieve infrasrructuur. 
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Inmiddels (in 1993) blijkt Nederland al 
een achterstand op andere landen te heb
ben met betrekking rot de dynamische 
efficienrie. De ontwikkeling en diffusie 
van nieuwe diensten loopt namelijk ach
ter bij andere landen, en de markren waar
in concurrentie is toegesraan (bijvoor
beeld mobiele telefonie) laten slechts 
beperkte groei en innovarie zien. 

Mobiele telefonie 

De eerste echte liberaliseringsstap voigt in 
1995 als de overheid een tweede GSM
licenrie aan Libertel versrrekr. Het roe
staan van concurrentie in deze deelmarkr 
is eenvoudiger dan in de vaste telefoniem
arkt, aangezien de PTT in dit segment 
ook nog geen nerwerk heeft. Op dit 
moment worden nieuwe abonnees even
redig verdeeld tLlssen de twee aanbieders. 
De komst van Liberrel heeft tot een oer
woud aan nieuwe abonnementen geleid, 
zodat het onduidelijk is of dit rariefverla
gingen tot gevolg heefr gehad. Wei kan 
gesreld worden dar de rwee aanbieders 
creatiever zijn geworden. Wie had dat 
ooit gedachr: een gratis mobiele relefoon 
bij huishoudelijke boodschappen? Begin 
volgend jaar treden nog twee nieuwe 
diensrenaanbieders roe tot de markt en 
wellichr komen we dan nog vreemdere 
aanbiedingen tegen . 

Vaste telefonie 

Ook in de vaste relefoniemarkr hebben er 
aanzienlijke veranderingen plaarsgevon
den. Sinds 1 juJi 1997 kunnen Enerrel en 
Telforr telefonie aanbieden. In eerste 
ins tan tie richten beide zich op de interna
tionale telefoniemarkt. Dit is niet vreemd 
aangezien de winstmarges in het inrerna
rionale segment aanzienlijk zijn. Enerrel 
en Telfort hebben inmiddels al een duide
lijke invloed gehad op de tarieven van de 
PTT. De tarieven kunnen echter nog 
steeds worden verlaagd, dit blijkt wei uit 
het feit dat caLi back relefonie drie keer zo 
goed koop is. 

Intertonneclie 

Her zal echrer een geruime rijd duren 
voor er sprake is van een volkomen con
currende markt. De PTT kan namelijk 
nog altijd misbruik maken van haar 

'oude' monopolieposirie. Naasr ptoble
men rondom nummerporrabilireit, gelij
ke roegang en kruissubsidiering, is inrer
connectie het belangrijksre probleem. De 
koppeling van twee verschillende net\'Ver
ken en het gebruik van het andere net
werk wordt interconnecrie genoemd. De 
PIT heeft een heel fijnmazig netwerk, en 
zolang het overgrote deel van de abonnees 
een abonnement bij de PIT heeft, moe
ten de abonnees van bijvoorbeeld Enertel 
een bed rag betalen voor het gebruik van 
het PIT-netwerk. lndien de twee soorten 
abonnees een identiek belgedrag hebben, 
zijn de Enertel-abonnees een gtoot bed rag 
aan interconnectie kwijt. 

Indien her interconnectietarief op kos
ten is gebaseerd, is er geen probleem. Er 
wordt betaald voor de geleverde diensten. 
Het is echter duidelijk dat de PTT de 
hoogte van de interconnectietarieven als 
srrategisch wapen zal inzetten. De PTT 
zal dit rarier zo hoog willen vaststellen, 
zodar de (potentiele) nieuwe toetreders 
geen marktaandeel kunnen verwerven. 
Een efficiente interconnectieregelgeving 
"vordt gezien als een noodzakelijke voor
waarde voor het bereiken van een compe
titieve marh. Een 'verkeerd' tarief kan 
verstrekkende gevolgen hebben. Indien 
het tarief te hoog is, rreden onvoldoende 
partijen toe tot de markr en wanneer het 
tarief te laag is, worden door de markt ver
keerde signalen afgegeven. Op dit 
moment is een ding duidelijk: de inter
connecrie-rarieven van de PTT zijn in 
vergelijking met die van British Telecom 
in her Verenigd Koninkrijk veel te hoog. 

Conc!usie 

AI met al kan gesteld worden dat markt
werking in de telecommunicatiesector 
positieve effecren heeft gehad op de per
formance van de sector. T arieven zijn ver
laagd, werkgelegenheid is toegenomen en 
er zijn legio nieuwe diensten ontwikkeld. 
De ontwikkelingen in deze sector geven 
dan ook geen enkele aanleiding tot pessi
misme van het marktwerkingsbeleid. De 
aard van de telecommunicatiesector biedt 
naruurlijk wei meer mogelijkheden voor 
concurrentie, dan bijvoorbeeld die van de 
spoolwegen. Voor het volledig slagen van 
het beleid is het echter wei noodzakelijk 
dat een goede oplossing voor de intercon
nectieproblematiek wardt gevonden. [J 
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INTER NATI 0 NALE LU C H1V AART: 

De confrontatie met schaarste 
City-shoppers van de KLM, Easyjet, verse Hollandse tulpen in Los Angeles. Voorbeelden die illuste 
ren dat de prijs voor het product luchtvaart voor velen is op te brengen. Mede de lage prijs voor het 
gebruik van het luchtverkeer en de daaruit voortvloeiende grote vraag is er debet aan dat veellucht
have ns in de wereld op de grenzen van hun mogelijkheden balance-ren, en de roep om capaciteits
vergroting groot is. Is er iets te veranderen aan de huidige grote vraag naar het product luchtvaart, 
of moet dit als een gegeven worden beschouwd ? 

In Nederland beschouwen veel mensen 
het tegenwoordig als vanzelfsprekend om 
voor nog geen duizend gulden een weekje 
op strandvakanrie te gaan of voor een paar 
honderd gulden meer de conrinenren over 
te zwerven. De zakenreiziger maakt steeds 
vaker gebruik van het vliegtuig om klan
ten over de gehele wereld te bezoeken. 
Ook neem t het vrach tverkeer door de 
lucht grote vormen aan, mede onder 
invloed van het just-in-time principe en 
de globalisering die de wereldhandel doet 
stijgen. Ondertussen dalen door de scher
pe concurrenrie de prijzen nog steeds. 
Daarbij komt dat sraarssreun het in veel 
landen mogelijk maakt dar onrendabele 
maarschappijen zich met lage prijzen kun
nen handhaven. Air France en Aliralia zijn 
hiervan sprekende voorbeelden. 

Door de vraag, die door genoemde 
oorzaken en de toenemende welvaart als
maar groter wordt, klinkt de roep om 
meer capacireit in de luchtvaart steeds lui
der. Een groeiende groep burgers onder
vindt hinder van de luchthavens. 
Schiphol is hiervan een rreffend voor
beeld, maar bijna alle andere luchrhavens 
in de wereld hebben hiermee te maken. 

De huidige discussie gaat grorendeels 
voorbij aan de vraagkant van het pro
bleem. Door de huidige prijsstelling als 
een gegeven te accepteren, hoeft de dis
cussie zich aIJeen maar te richren op hoe 
aan deze vraag te voldoen. Maar zijn er 
eigenlijk wel mogelijkheden om iets aan 
de lage prijs te veranderen? 
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Het afremmen van de vraag 

Om de vraag enigszins te verminderen 
kan er worden gedacht aan een tweetal 
zaken. Aller-eerst her bieden van goede 
alternatieven voor luchtvervoer, die 
concurrerend zijn geprijsd . Op kone 
afsrand zijn de High-Speedferry van 
Stena-Line en de Thalys enkele voor
beelden van een alternatief voor het 
vliegtuig. Enkele wetenschappers noe
men de toenemende gebruiksmoge
lijksheden van de informatietechnolo
gie voor met name de zakenwereld een 
alternatief voor de lllchtvaart. 
Onderhandeling-en kllnnen op afstand 
worden gevoerd en informatie kan snel 
worden doorgegeven. De huidige ten
dens in de zakenwereld is echter dat 
steeds meer van het vliegtuig gebruik 
wordt gemaakt om persoonlijk aanwe
zig te kunnen zijn. De prijs is voor deze 
groep reizigers minder belangrijk. Voor 
het vrachtverkeer door de lucht zijn er 
andere belangen in het geding. De ver
sheid van producten is nu een van de 
belangrijkste beweegredenen om het 
vliegtuig vanwege de snelheid in te 
schakelen. Een alternatief hiervoor zou 
productie ter plaatse kunnen zijn. 
Hoezeer dit echter de nationale econo
mische belangen schaadt zal duidelijk 
zijn. Een omvangrijke lobby is daarom 
fel tegen dit idee gekanr. In hoeverre dit 
ui tvoerbaar is moet daarom worden 
betwijfeld. 

Ten tweede kan er een prijsprild<el over
wogen worden, die de schaarste aan de 
aanbodkant kan weerge-ven. Alleen maar
regelen van de overheid kunnen een der
gelijke prikkel geven. Een belangrijk pro
bleem hierbij is dat vrijwel elk land, dus 
ook Nederland, gebon-den is aan inrerna
rionale luchtvaartverdragen, die her 
invoeren van additionele accijnzen bijna 
onmogelijk maken. Wei kunnen in 
beperkte mate heffingen worden inge
voerd, zoals in Nederland de geluids
heffing. Overigens bevindt de luchtvaart
sector zich in Nederland in de omstandig
heid dat de tickets vrij zijn van BTW en 
dat over de kerosine geen accijns wordt 
betaald. Mede hierdoor zijn de kerosine
prijzen in Nederland een van de laagsten 
in Europa. Door enkele beuokkenen is 
Schiphol al eens gekscherend 'de witte 
pomp van Euro-pa' genoemd. 
De milieubeweging in Nederland is een 
warm pleitbezorger van het in rekening 
brengen van een prijs voor het milieu. Een 
dergelijke prijs wordt nog nauwelijks 
betaald, terwijl het luchrverkeer als een 
grote bron van vervuiling geldt. Het door
berekenen van milieuschade in de prijs 
van producren is nergens in de economie 
nog gemeengoed, maar kan ook helpen 
een prijsprikkel aan de vraagkant te geven 
om minder van het luchrverkeer gebruik 
te maken. 

Maar de roep om uitbreiding blijft 
bestaan. Zowel de passagiers- als de 
vrachtluchtvaartbedrijven pleiten voor 
een snelle expansie in de vorm van een 
vijfde baan op Schiphol op kone termijn 
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en voor een geheel nieuwe locatie in de 
toekomst. Zij achten dit noodzakelijk om 
aan de toegenomen vraag te kunnen vol
doen en om de mainportfunctie van 

van de verhoging van de benzineaccijnzen 
vormen een goed voorbeeld van de geva
ren van solistisch overheidsingrijpen. Een 
dergelijke situatie is ook voorstelbaar voor 

de luchtvaart als maatschap
pijen er voor kiezen een ande
re luchthaven in Europa te 
verkiezen boven Schiphol. 
Een andere maatregel die weI 
eens wordt bepleit in interna
tionaal verband is het systeem 
van verhandelbare vergun
ningen. Deze zouden dan 
kunnen worden uitgegeven 
door de Europese Unie, zoah 
dat nu gebeurt in de visserij. 
De Europese Un ie, en niet de 
landen individueel, geeft dan 
een maximum aantal vluch-

· ~ ten dat zij wenselijk acht, 
~ maar laat dan in het midden 
~ waar deze vluchten zouden 
§ moe ten plaatsvinden. Het 

opzetten van een dergelijk Oe versl>eid van plOdunen is .en van de belangnjkste beweegredenen om hel vli<!9tuig 
vanw<!ge de snelheid m Ie scha elen. 

vergunningenstelsel leidt waar
schijnlijk tot specialisarie (op vracht in 
rustige gebieden en op passagiers in de 
nabije omgeving van steden) en een hoge
re prijs die de vraag kan afremmen. Een 
dergelijk stelsel werd onder anderen door 
de OEeD ter sprake gebracht. 

Schiphol, die her kabinet nadrukkelijk 
nasrreeft en die voor veel werkgelegenheid 
zorgt, te versterken. Zij wijzen er op dar, 
als Schiphol nier wordt uitgebreid, de aan 
luchtvaart gerelateerde bedrijven de wijk 
wIlen nemen naar omringende landen. 

Solislisch optreden is onmogelijk 

De dreiging van een vertrek van deze 
bedrijven geeft het inrernationale karakter 
van het probleem goed weer. Maatregelen 
die zich rich ten op verhoging van de prijs 
van de luchtvaart wilen minimaal in 
Europees verband moe ten worden geno
men, omdat anders de concurrentiever
houdingen door dir overheidsingrijpen 
worden aangetast. In Europa wordr niet 
overal even zwaar getild aan de overlasr 
die het vliegverkeer veroorzaakr en er 
wordt driftig gewerkt aan capaciteitsuit
breiding. Milaan en Parijs vormen hier 
goede voorbeelden van luchthavens die 
nu in rap tempo werken aan capacireits
vergroting. Deze luchrhavens zijn zeker 
op inrerconrinenrale vluchren belangrijke 
concurrenren van Schiphol. Door maatre
gelen in Europees verband te nemen en 
door niet solistisch re werk te gaan, zou
den deze luchthavens geen extra concur
rentievoordeel ten opzichre van Schiphol 
krijgen. De gevolgen voor de grensstreek 
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Het paarse kabiner hecht vee I waarde 
aan marktwerking. Daarom is het vreemd 
dat juist aan de vraagkant weinig aandachr 
wordr geschonken. Het huidige over
heidsingrijpen is misschien wel deel van 
de oorzaak die ten grondslag ligt aan de 
problemen van heden, waarin de vraag her 
aanbod overtreft. ] uisr door in de prijzen 
dezelfde doorberekening te maken voor 
her aantasten van het milieu zoals dat nu 
ook bij benzine gebeurr, kan er een even
wichtigere siruatie ontstaan. De moeilijk
heid is echrer dar Nederland gebonden is 
aan internationale luchtvaartverdragen 
die de bewegingsruimte van de 
N ederlandse regering beperken. ] uist 
daarom zou internarionaal overleg en 
nieuwe onderhandelingen over deze ver
dragen nodig zijn, bijvoorbeeld door ini
tiatief vanuit de Europese Commissie. N u 
lijkr de overheid de huidige situatie aan de 
vraagkant re moeten accepteren en ont
komr her niet aan uitbreiding van de 
capaciteit om de concurrenriekracht van 
her Nederlandse bedrijfsleven op peil re 
kunnen houden. Ii) 

"Mylhevorming houdl 
fundamenlele discussie legen" 

Lucas Reijnders (hoogleraar Milieukunde 
aan de UvA en verbonden aan de stich
ting Natuur en Milieu in Utrecht) wijst op 
het ontbreken van een fundamentele dis
cussie als het gaat om de toenemende 
vraag naar het product luchtvaart. Hij 
constateert een mythevorming rondom 
de luchtvaart die een dergelijke discussie 
onmogelijk maakt, net lo als indertijd 
Fokker onaantastbaar was. Een prijsver
hoging ligt onder het publiek buitenge
woon moeilijk. 
De politieke besluitvorming hierover 
wordt in IlJederland ook nog eens 
bemoeilijkt door de overlegcultuur, die 
de lobby veel invloed geeft. 
De wetenschap in Nederland levert tot nu 
toe een geringe biJdrage, voor een 
belangrijk deel omdat de wetenschap 
niet ongebonden is, en veelal bij gratie 
van het bedrijfsleven als wetenschapper 
werkzaam is. 
Schiphol heeft een heel P.R.-circus ontke
tend en IIJkt er aile belang bij te hebben 
de discussie van de of-vraag om te leg
gen naar de hoe-vraag. Reijnders wijst 
nadrukkelijk op de mogelijkheid van een 
herziening van het huidige Schiphol door 
een andere ligging van de huidige banen. 
Dit zou aanzienlijke mogelijkheden voor 
capaciteitsuitbreiding geven. Een eiland 
in zee zoals dat nu als nieuwe locatie 
voor Schiphol wordt voorgesteld, lijkt 
bedrijfseconomisch nooit rendabel te 
kunnen zijn. 
In de huidige prijzen die voor het product 
luchtvaart worden gevraagd, is de prijs 
voor het gebruik van het milieu nauwe
lijks verdisconteerd. Bovendien is kerosi
ne (dat chemisch bijna identiek is aan 
benzine) heel erg laag geprijsd. Mocht 
hiervoor dezelfde prijs voor worden 
gevraagd als voor benzine, en wordt over 
vliegtickets BTW geheven worden, dan 
zal een belangrijk deel van de vraag 
zowel passagiers- als vrachtluchtvaart 
uitvallen en zou een uitbreiding van 
Schiphol niet meer nodig zijn. Ook maakt 
zo'n prijsverhoging een zoektocht naar 
alternatieve energiebronnen lOals water
stof, dat vrijwel geen milieuschade ver
oorzaakt, noodzakelijker dan nu het 
geval is. 
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~ AS IES 
1 Activiteiten Collegejaar 1997·1998 

Bedrijfsbezoeken: 

Neem een kijkje in de 
keuken van belangrijke 
bedr~jven en instanties 
en Zle meteen aspec
ten van je studie die in 
de praktij k terug 
komen. Vooral leuk 
als je je nog in een 
orienterende fase van 
je studie bevindt. 

Studiereis: 
Heb je zin in een 
betaalbare nuttige en 
vooral gezellige reis en 
moet je je doctorale 
werkstuk nog schrij
yen? Ga dan 10 dagen 
op reis naar een fasci
nerend Oosteuropees 
land, schrijf tegelijk je 
doctorale werkstuk en 
kom in aanmerking 
voor ee subsidie van 
de Faculteit. 

Amsterdamse Carriere 
Dagen 

Gedurende drie dagen 
wordt jou als student 
de mogelijkheid gebo
den in con tact te 

15 december 
15-19 december 
17 -18 december 
begin februari 
1-8 februari 
10 februari 
17 - 19 februari 
februari 
begin maart 

27 maart - 5 april 
28 maart- 5 april 
april 
april-juni 
20 - 24 april 

24 april 
april 
eind april 
mel 
27 mei 
juniljuli 

tweede trimester 

Bedrijfsbezoek Coopers & Lybrand 
Acco u nta n cywee k 
Bedrijfsbezoek op,tiebeurs 
Financiele Beroependag 
Studiereis naar Milaan 
Economencafe 
Amsterdamse Carriere Dagen 
Feest 
Congresdag 

derde trimester 

VSAE 
FSA 
Sefa 
FSA 
VSAE 
VIAE 
Sefa 
Sefa 
FSA 

Studiereis Oost Europa 
Studiereis 
Beleggersdag 

Sefa en M&O Linking Pin 
VIAE 

Sear(h '98 reis 
Amsterdamse Congresweek 
Sefa, M&OLinking Pin, VIAE, Panta Rhei 
Politiek debat 
Lustrum activiteit 
Studiedag 
Studiereis Accountancy Chicago 
Arbeidsmarktdag 
Research Project Mexico 

FSA 
Sefa 

Age l\Jobas 
VIAE 
VSAE 
FSA 
VIAE 
FSA 

komen met toekomstige werkgevers. De meest toonaangevende bedrijven van Nederland stellen zich voor door mid
del van bedrijfspresentaties en workshops. Tevens bestaat de mogelijkheid om orienterende en selecter Ilde gesprek
ken te voeren met recruters van een aantal bedrijven . 

Search '98 
Op 18 ap ril a.s. zullen 20 studenten afreizen naar Zuidoost Azie om onderzoek te gaan verrichten voor het 
Nederlandse bedrijfsleven in Thailand en Vietnam. Maar uiteraard is ook met de thuisblijvers rekening gehouden, 
want zij kunnen de reis "live" volgen op http://www.logica.com met behulp van de Sefa Web-Cam. 

Amsterdamse Congres Week 
Wederom zal dit jaar door de Sefa de Amsterdamse Congres Week worden georganiseerd. Naast Sefa zullen M&O 
Linking Pin, VIAE en Panta Rhei binnen deze week elk een dag organiseren op hun vakgebied. Grote namen uit het 
bedrijfsleven, overheid en de wetenschap zuHen op de congressen zorgdragen voor de kwaliteit. De Week zal worden 
afgesloten met een politiek debar. 

Voor inlichtingen: Sefabalie Kamer EO.02, telefoonnummer 627 96 53. 
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Finandele Studievereniging Amsterdam (FSA) 

De FSA ri cht zich op de vakg ebieden Financiering, 

Accountancy, Controlling en Beleggingsleer en is de grootste 
studievereniging op dit vakgebied in Nederland. Jaarlijks 
organiseert de FSA tal van activiteiten. In de komende perio

de zijn dit onder andere: 

• KPMG Training Days; Op de volgende data houdt KPMG 
haar tra ining days: 27 oktober, 3, 12, 19 en 26 november. 
Maak kennis met KPMG en 'train your basics' . 

Aanmeldingsformulieren zijn verkrijgbaar bij de FSA. 

• Workshops; Op 7 november kun je met de FSA naar IMC 
(International Marketmakers Combination), en op 18 novem

ber houdt KPN een landelijke workshop. 

• London Banking Tour; Van 1 tot en met 5 december organi

seert de FSA, namens de Financierings Associatie Nederland 
(FAN). de London Banking Tour. Zo'n 20 studenten die een 

carriere als Investment Banker ambieren zullen onder andere 
de volgende banken bezoeken: ABN AMRO Hoare Govett, CS 
First Boston, Goldman Sachs, Lehman Brothers, Morgan 

Stanley en Salomon Brothers. 

• Seminar Research Project Brazil; 16 december a.s. organi
seert de FSA in samenwerking met NCM het seminar RPB. Op 
deze dag worden de investeringsmogelijkheden in Brazilie 

be sproken. Het se min ar ri cht zi ch met name op het 
Nederlandse Midden- en Kleinbedrijf. 

• Accountancy Week; Van 15 tot en met 19 december vindt 
voor het tweede jaar de Accountancy Week plaats. In deze 

week kun je aile grote accountantskantoren bezoeken en zo 
een goed beeld krijgen van de organisatie van en verschillen 

tussen de diverse kantoren . Dit jaar wordt bovendien een 
bezoek gebracht aan de interne accountantsdienst van ABN 
AMRO Bank. Hou de posters in de gaten en schrijf je in. 

Wellicht ben je ge·interesseerd in een van bovenstaande acti 

viteiten. Misschien wil je voortaan op de hoogte blijven van 
de FSA-projecten, van business courses en dergelijke. Bel dan 
voor meer inlichtingen of kom eens langs op onze kamer. 

Meteen lid worden kan natuurlijk ook. Hopelijk tot ziens! 
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FSA 

Kamer EO.12 
Telefoon I Fax: 020 - 6220816 

e-mail: fsa@ivip.frw.uva .nl 

AGE/NOBAS 

De studentenbond AGE/NOBAS zet zich in voor de belangen

behartiging van aile studenten aan de FEE; lid of geen lid, 
deeltijd of voltijd . Het belang van een bond in het algemeen; 

een bond is een vereniging die de belangen van zijn leden ver
tegenwoordigd. De studentenbond AGE/NOBAS is wat dit 

betreft de enige vereniging die zich bezig houdt met de belan

genbehartiging van de studenten aan de FEE. Een kenmerk 

van een bond is dat zijn invloed groeit met het aantal leden . 
Daarom is het belangrijk dat aile studenten zich aansluiten. 

Het lidmaatschap is gratis en hoe groter de achterban hoe 
beter de vereniging zich bezig kan houden met haar kernacti

viteit: opkomen voor studentenbelangen. Dus schrijf je in bij 
de SEFA balie, kom langs op de AGE/NOBAS kamer (E 0.13) of 
bel even (020-5254122). 

VIAE 
Internationale en Aigemene Economie 

In december organiseert de VIAE een In-House Dag bij de 
Nederlandse Bank . Deze dag is vooral als orientatie bedoeld 
voor studenten die in het derde of vierde jaar van hun studie 

zitten. Je kunt dan kenn isnemen van de werkzaamheden van 
algemeen economen bij de belangrijkste Nederlandse finan
ciele instelling . Door dee I te nemen aan deze In-House Dag 

kom jij te weten of de Nederlandse Bank een interessante 

werkplek voor jou kan zijn en je kunt informeren over jouw 
beroepsperspectieven bij deze organisatie. Ook vindt er in 
december of januari weer een economencafe plaats. Met de 

organisatie van deze en andere activiteiten probeert de VIAE 
de kloof tussen theorie en praktijk voor studenten 

Internationale en Aigemene Economie te verkleinen. Voor de 
precieze data en meer informatie: let op de Folia en posters of 

kom langs bij de Sefa-balie. Neem ook eens een kijkje op onze 
internetpagina! 
(www = http://studentfee.uva.nl/viae) 
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Wie wil expanderen, moet zichzelf daarvoor aile ruimte geven . gevende postbedrijven ter wereld. Oe grootste logistieke 

Ruimte om af te wijken van de platgetreden paden. Om nieuwe organisatie van Europa . Het bedrijf investeert in de modernste 

wegen in te slaan. Ruimte voor verandering. Verandering is voor technieken en informatietechnologieen, zoals system en voor 

KPN al jaren een constante. Verzelfstandiging, beursgang, reorga- handschriftherkenning en multimediatoepassingen, en ont

nisatie en voorjaar 1998 de splitsing van KPN. PTT Telecom en wikkelt nieuwe producten als Telepost en Print & Mail. En 

PTT Post krijgen dan elk de ruimte om zelfstandig verder te groeien. PTT Post is een bedrijf. dat enorm groeit, door· de overname-

PTT Telecom opereert in een explosief groeiende markt. van TNT bijvoorbeeld. 

Waar de concurrentie keihard is en technologische voorsprong Kortom, twee succesvolle ondernemingen die binnenkort 

in dagen wordt gemeten. Oat betekent: elke dag presteren om hun eigen koers bepalen . Oat kan aileen met uitstekende acade-

nummer aan te blijven. Met nieuwe diensten als VoiceMail. Met mici die de ruimte benutten om hun eigen loopbaan vorm 

succesvolle producten als Hi-GSM. Met bedrijfsonderdelen te geven. En zich persoonlijk ontwikkelen, onder meer door 
(f'b, 

als Station 12, wereldleider voor satellietcommunicatie. IS' de diversiteit aan functies bij beide bedrijven. Interesse? 

En met toonaangevende initiatieven als Het Net. 

PTT Post is ean van de vier wereldspelers in 

distributie en logistiek. Ean van de slechts drie winst-

Bel voor meer informatie of vraag een sollicitatie

formulier aan via 0800-0142, of raadpleeg het Internet: 

http://www.kpn.com 



AS 

VSAE 

Studiereis: Milaan 

L'!folio commerciole e degli offori 

'Milaan is het financiele centrum van Italiioi, veel meer dan 

Rome: vertelt Emily van Doeland. Zij is lid van de VSAE-com
missie die een studiereis organiseert voor studenten actuari
aat, econometrie en ORM. ' Milaan heeft alles wat een goede 

studiereis nodig heeft. Voor elke studierichting hebben we 
interessante bedrijven gevonden die we willen bezoeken. 

Milaan heeft een schitterend centrum met talloze monumen
ten en aile grote Italiaanse bedrijven zitten er.' 

De commissie heeft al een druk programma opgesteld . 
Vrijwel elke dag bezoek je twee keer een bedrijf of een ande
re instelling. Emily kan (onder klein voorbehoud) al een paar 

klinkende namen noemen: 'Campari, Agusta (van de helicop
ters), Alcatel, Credito Italiano, Reale Mutua, Fiat en we hopen 
op nog veel meer.' 

Hoe graag je die ook allemaal wil bezoeken, dat is niet moge

lijk. Voor elke studierichting stelt de commissie een speciaal 
programma samen. 'We hebben echter ook een paar excur
sies die we met zijn allen doen. Samen beginnen we bijvoor

beeld bij het Nederlandse consulaat. Hier wordt een praatje 
gehouden over de economische rol van Italie en tussen tegen
stellingen binnen het land zelf. Waarschjnlijk gaan we ook 

een dag gezamenlijk naar Turijn. We hebben een programma 
dat ook dik in orde is voor eerstejaars die nog niet zo ver zijn 

in hun studie.' 

Heel interessant allemaal, maar hoe komen we in Milaan? En 

hoe verblijven we daar7 Natuurlijk weet Emily het antwoord: 

'We gaan met de bus. Het is ongeveer vijftien uur rijden, dus 

dat is prima te doen. Zeker als je leuke video's meeneemt' . 

'Als we eenmaal zijn aangekomen in Milaan verblijven we de 

hele week in een jeugdherberg. Daar hebben we meerper

soonskamers en het ontbijt is inbegrepen. Lunches krijgen we 

waarschijnlijk tijdens de bedrijfsexcursies. Aileen het avond
eten is niet verzorgd. Maar Milaan zit vol met goedkope, 

leuke restaurantjes, dus dat mag geen probleem zijn.' 

Op woensdag 5 november kun je je met een aanbetaling van 

f1 00' - inschrijven in de grote hal. De totale kosten komen op 
ongeveer F400,- per persoon. Emily: 'We hopen dat we met 

een groep van veertig tot vijftig mensen meegaan. Met hen 
willen we er een te gekke week van maken.' 

NOVEMBER 
1997 

ES 

Activiteiten 20 november- 8 februari: 

• Bedrijfsbezoek aan Coopers &Lybrand; 15 december 
·Studiereis naar Milaan; 30 januari-7 februari 

Voor een up-to-date overzicht, kom langs op kamer EO.13 

Panta Rhei 

Panta Rhei is de studievereniging voor studenten 
Bedrijfsinformatiesystemen (BIS) en Bestuurlijke 
Informatiekunde (BIK) aan de Universiteit van Amsterdam. 

Daarnaast richten wij ons op iedereen die vanuit zijn studie, 

of op andere wijze, interesse heeft in Informatie Technologie. 
Vanuit deze visie organiseren wij dit jaar diverse excursies en 
workshops. In november zal een excursie naar KPN Research 

gemaakt worden, met als onderwerp Telematica. KPN 
Research heeft een methode ontwikkeld om op een efficien
tere manier informatie over telefoonkabels te versturen, wat 

de snelheid van gegevenstransport zeer ten goede komt. 
Vanuit het BIS-vak Telematica wordt hier dieper op ingegaan. 

In een volgende excursie zal naar beveiligingsaspecten bij een 
financiele instelling gekeken worden. Vanuit de beveiligings

theorie, zal een beveiligingsmanager zijn visie vanuit de prak

tijk geven. 

Tot slot vindt in december een excursie naar Utopics plaats. 
Wij nodigen studenten uit om tijdens deze excursie kennis te 

maken met de werkwijze van Utopics. Er is een programma 

opgesteld waarbij er zelf gewerkt kan worden met bijvoor

beeld een flexibele applicatie-shell of data-warehousing. Er is 
voor deze excursie plaats voor 15 personen. 

Verdere details omtrend de excusies en workshops alsmede 

een uitgebreidere agenda is te vinden op onze website 

(http://surf.to/pantarhei). Hier kan je je ook inschrijven voor 
bovenstaande excursies. 

Je kunt contact opnemen met ons via telefoon (Rogier Mars: 
0206142689) of email (pantarhei@wins.uva.nl). of kijk op 
onze website (http://surf.to/pantarhei). 
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OPPORTUNITIES IN INVESTMENT BANKING 

Credit Suisse First Boston, a leading global investment bank, wants to meet students 
who are graduating from university by 30th June 1998 and are interested in pursuing 
a career in investment banking, originally based in London, United Kingdom, 

Please send your application letter in English, including your curriculum vitae, before 
the 1 st December 1997 to: Credit Suisse First Boston, Attn, Frederique Warners, 
Johannes Vermeerstraat 9, 1071 OK Amsterdam, For more information telephone: 
(020) 575 4444 or internet: HHTP:/ IWWW.CSFB.CSH .COM 

After reviewing your letters, a selected group will be invited to Amsterdam on 
17th December 1997, 

Final interviews will take place on 30th January 1998 and 31 st January 1998 at our 
European Headquarters in London, United Kingdom, 

CREDIT FIRST 
SUISSE BOSTON THE GREATER THE RESOURCES, THE GREATER THE POSSIBILITIES. 



Facultaire Siudenienraad 

Aile studenten van de Faculteit der Economische wetenschappen en 

Econometrie hebben medio oktober een stembiljet in de bus ont

vangen waarmee ze konden stemm en op de Facultaire 

Studentenraad (FSR). Gelukkig hebben veel studenten van de FEE 

gestemd en daarmee hebben ze aangegeven dat ze waarde hechten 

aan de kwaliteit van het onderwijs en aile faciliteiten daarom heen. 

Wat doet nu eigenlijk de FSR? 

Dit jaar gaat de Studentenraad in de huidige vorm voor het eerst 

van start. Voorheen vond de inspraak van studenten direct plaats in 

de Faculteitsraad . De MUB (Modernisering Universitaire 

Bestuursstructuur), is een wet die opgesteld is in Den Haag voor aile 

universiteiten in IlJederland. Deze wet heeft de inspraak van studen

ten op het faculteitsregelement en het Onderwijs en Examen 

Reglement danig beperkt. Ais gevolg van de invoering van de MUB 

heeft de FSR het komende jaar aileen nog maar instemmings- en 

adviesrecht. Onze primaire taak op dit moment is zoveel mogelijk 

inspraak terug te krijgen in het facultaire beleid. Om zo goed moge

lijk advies te kunnen geven aan de decaan van de FEE moet de FSR 

goed op de hoogte zijn van wat er speelt op de faculteit en nog 

belangrijker, wat er speelt onder de studenten. De Raad kan aileen 

goed functioneren als jullie, studenten van de FEE, ons op de hoog

te stellen van aile problemen of onduidelijkheden waar je tegen op 

botst tijdens je studie. Voor suggesties of het bijwonen van een ver

gadering kun je ons bereiken op de AGE/Nobaskamer. We zullen jul

lie zoveel mogelijk blijven informeren over alles wat er speelt op 

onze faculteit. 

De Studentenraad 

Het onderwijsinstituut zoekt: 

Studentlid economie 

Functie: 

In samenwerking met de andere leden het bewaken en verbete-ren 

van de kwaliteit van het onderwijs aan de faculteit. In de praktijk 

betekent dit het meewerken aan de verwerking van evaluaties, het 

opzetten van nieuwe plannen, signaleren van knelpunten, het 

maken van het onderwijsjaarver-slag. 
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Gezocht wordt: 

Een economiestudent(e) met interesse voor het onderwijs die een 

goed gevoel heeft voor de problemen van studenten, in staat is deze 

te verwoorden en inzicht heeft in de bestuurlijke situatie aan onze 

faculteit. 

Voorwaarden: 

Het betreft een betaalde functie voor gemiddeld 8 uur per week, 

ingaande begin december 1997 en voor minstens een jaar. 

De werktijden zijn flexibel. 

Reacties graag voor 22 november bij Marieke Blom of Wendy 

Hermelink 

Telefoon : 020-525.4384/6815828 

Kamer: E 1.31 

Ook voor meer informatie zijn wij hier bereikbaar! 

Marketing Associatie Amsterdam 
Voor de marketeers van morgen 

De Marketing Associatie Amsterdam (MAA) is de studievereniging 

voor aile in marketing ge'interesseerde studenten van de 

Universiteit van Amsterdam en de Vrije Universiteit. De lVIarketing 

Associatie Amsterdam heeft als doel een brug te slaan tussen stu

denten, de beide universiteiten en het bedrijfsleven. 

Interactive Marketing Congres op 11 december 1997: 

Op 11 december organiseert de Marketing Associatie Amsterdam 

samen met het Marketing & Informatica Platform het congres over 

Interactive Marketing. 

Interactive marketing is een mooie kreet, maar wat zit er achter 

deze kreet verborgen? 

Recente ontwikkelingen in informatietechnologie maken het verza

mel en en verwerken van een steeds grotere schat aan informatie 

over de klant mogelijk. Denk bijvoorbeeld aan de nieuwste genera

tie microprocessors, de combinatie van klantenkaarten en scantech

nologie, de nieuwe databasetoepassingen en natuurlijk Internet. 

Bedrijven zoals Rabobank, Wegener Arcade, Randstad en ande

re zullen tijdens het Interactive Marketing Congres over hun visie op 
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interactive marketing vertellen en laten zien hoe zij de nieuwste 

manier van marketing in de praktijk brengen. 

Een congres over interactieve marketing is haar naam niet 

waard als er ook op interactieve manier aan deelgenomen kan wor

den. Daarom zijn er naast de lezingen, interactieve workshops en 

een video conferencing met de heer J. Deighton die als Associate 

Professor Business Administration verbonden is aan de Harvard 

Business School . 

Voor inschrijvingen en meer informatie: 

Marketing Associatie Amsterdam 

UvA: Roeterstraat 11, 1018 WB Amsterdam, kamer EO.06, tel : 020-

5254154, fax: 020-525-4182. 

Oraties naiaar 1997 

16 oktober 1997 

Prof. dr P.M.A. Eichholtz, hoogleraar Bouw- en Vastgoedeconomie 

Titel oratie: Het risico van een eigen huis. 

Bezitters van koopwoningen lopen ongewild een substantieel risico. 

Terwijl de huizen-markt wordt gekenmerkt door prijsflucuaties die 

in omvang niet veel onderdoen voor de fluctuaties op de aandelen

markt, is het huis veelal met geleend geld betaald en is het boven

dien dominant in de totale vermogensportefeuille van het gemid

del de huishouden. Volgens de auteur is het echter mogelijk om 

financiNle producten te lanceren die kopers in staat stellen om de 

gelopen risico's te beheersen. 

De oratie is uitgegeven bij Vossiuspers AUP. 

5 november 1997 

Prof. dr c'N . Teulings, bijzonder hoogleraar Arbeidseconomie en 

Arbeidsmarktbeleid (vanwege de Stichting voor Economisch 

38 

Onderzoek) 

Titel oratie: Een onderhandelaar als marktmeester. 

De rede geeft een economische analyse van de verschillen in loon

vormingsinstituties tussen gedecentraliseerde landen zoals de 

Verenigde Staten en Canada enerzijds, en landen met co'rdinatie of 

'corporatisme' zoals de meeste Europese landen anderzijds. In deze 

rede wordt beargumenteerd dat bestaande theorieNn over corpora

tisme ten onrechte terugvallen op het model van de Ameri-kaanse 

bedrijfsvakbond. 

De oratie is uitgegeven bij Vossiuspers AUP. 

14 november 1997 

Prof. dr S. Bergsma, hoogleraar Financiele besturing van op winst 

gerichte huishoudingen 

Titel oratie: Het raadsel van EVA's financiering 

Sinds Modigliani en Miller in 1958 hun financieringstheorie poneer

dern (waarvoor zij later Nobelprijs kregen), leeft de bedrijfsecono

mie met het leerstuk dat de wijze van financiering van een onder

neming irrelevant is voor de waarde van de onderneming. Toch blij

ven besturen van ondernemingen creatief in het wijzigen van hun 

financieringsstruetuur door bijvoorbeeld preferente aandelen uit te 

geven. In deze oratie wordt aangegeven welke motieven aan deze 

aeties ten grondslag liggen en hoe deze te plaatsen zijn in de recen

te opvattingen voor aandeelhouderwaarde of Economic Value 

Added (EVA) en Corporate Governance. 

De oratie is uitgegeven bij Vossiuspers AUP. 

Loopbaan Advies Centrum (LAC) 

Het LAC begeleidt studenten bij hun opleidingskeuzen en onder

steunt hen bij de overstap naar de arbeidsmarkt. Het biedt onder 

meer een documentatiecentrum over arbeidsmarkt en opleidingen, 

individuele begeleiding, eursussen, forumbijeenkomsten, bedrijfs

presentaties, workshops en contacten met afgestudeerden en sta

gecontacten. Ook pas afgestudeerden zijn welkom. 

Het LAC is missehien wei het meest bekend van zijn sollicitatietrai

ningen . Nieuwe activiteiten zijn een eendaagse eursus 

U Schaduwkanten in werkrelaties hanteren" , een stage-orientatie

dag en een workshop met medewerking van afgestudeerden over 

management. 

Je kunt ons programma gratis ophalen bij het Service- en 

I nformatiecentrum. 

ROSTRA 
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Op 10 december is het weer zover. De 
Nobe lprijzen worden uitgereikt onder hen 
die zich gedurende hun leven hebben inge
zet voor de wetenschap, de literatuur of de 
vrede. De pui ssa nt ri jke Alfred Bernhard 
Nobel beschikte in zijn testament dat zijn 
fortuin veilig moest worden belegd en dat de 
daaruit voortvloeiende rente moest worden 
verdeeld 'onder hen die in het afgelopen jaar 
de wetenschap de grootste weldaad zullen 
hebben bewezen' . Er is vaak 
gespeculeerd over de reden 
waarom Alfred Nobel deze prijs 
liet instellen. Sommige mensen 
spreken over zijn fascinatie voor 
de wetenschappen en de litera
tuur, maar een meer plausibele 
verklaring is dat hij zijn geweten 
wilde zuiveren. Hij was immers 
degene die het dynam iet had 
uitgevonden en op deze manier 
probeerde hij mogelijkerwijs weer een beet
je goed te maken wat zijn uitvinding in de 
loop van de jaren kapot had gemaakt. De 
Nobelprijzen voor de vrede en de genees
kunde liggen in dit verband het meest voor 
de hand en voor de prijzen voor scheikunde 
en natuurkunde is ook wei een verklaring te 
vinden. Maar een prijs voor de economische 
wetenschap? Op welke manier kan de eco
nomische wetenschap bijdragen aan een 
verbetering van de verstandhouding tussen 
de mensen? Men zou kunnen zeggen dat er 
zond er economische wetenschap geen 
goede bas is is voor economische vooruit
gang en dat ze op die manier bijdraagt aan 
een beter leefmilieu voor iedereen, maar 
deze verklaring blijft natuurlijk erg vaag, 
omdat ze niet of nauwelijks te controleren is. 

De economische wetenschap is niet echt een 
wetenschap die bij het grote publiek tot de 
verbeelding spreekt. Economen maken geen 
medicijnen die kleine kinderen kunnen gene
zen en schrijven geen boeken die hele gene
raties anders laten denken. Evenmin maken 
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ze ons wijzer over het hoe en waarom van 
ons bestaan (zoals bij scheikunde en natuur
kundel . Past een prijs voor de economische 
wetenschap dus eigenlijk wei in het rijtje 
prijzen van Alfred Nobel? Vol gens Alfred zelf 
zeker niet, want in zijn testament wordt met 
geen woord gerept over een prijs voor deze 
wetenschap. Het was de Zweedse Centrale 
bank die in 1968 deze prijs instelde ter ere 

van haar 300-jarig bestaan. De prijs 
wordt niet betaald uit de nalaten
schap van Alfred Nobel. maar wordt 
voll edig bekostigd door deze bank. 
De naamsbeke ndheid van de 
Nobelprijs kregen ze er destijds gra
tis bij . Dit is precies hetgene wat een 
heleboel mensen niet lekker zit. Het 
is alsof je Oscars gaat uitgeven voor 
de beste appeltaart: Er moet een 
prijs uitgedeeld worden, dus waar
om zouden we er niet een bekende 

naam aan va st hangen . Uiterst effectief, 
maar niet helemaal correct. Het zou beter 
zijn geweest als de Zweedse Centrale Bank 
destijds had besloten om zelf een naam te 
verzinnen en eraan had gewerkt om deze 
prijs in de loop van de jaren dezelfde allure 
te geven als de Nobelprijs. 

Het is echter hoogst onwaarschijnlijk dat de 
Nobelprijs voor de economie in de toekomst 
zal worden afgeschaft. Laten we echter 
hopen dat degenen die de ko mende ja ren 
een geschikte kandidaat voor deze prijs 
moeten uitzoeken rekening houden met de 
achterliggende gedachte bij de prijs. De prijs 
zou dus toebedeeld moeten worden aan 
economen die goed werk hebben verricht op 
een sociaal gebied, en deze gedachtengang 
moet ook duidelijk naar voren komen als de 
prijs door de jury wordt besproken. Alfred 
Nobel hoeh zich dan tenminste niet om te 
draaien in zijn graf. 

Han Janssen 
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Wouter van der Heijden (1 e penningmeester) 
Noor Berkhout (2e penningmeester) 
Mach ,e ld Roos (commerciele zaken) 
Jenneke Segers (interne zaken) 
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Wat heet, 

internationaal vverkveld. • • 

• • 

IIN~ 
Argentinie Australie 

• • 

Groot Brittannie Hongarije 

• -
\nOG 

Japan Mexico 

~ 

lING 

Singapore Spanje 

Levensverzekeringen verkopen in Roemcnie. 

Introductie van tclcbanking in Canada. Een loon

aangevende bank kopen in Engcland. Een ver

zekeringsmaatschappij overnemen in de Vcrenigde 

Staten. Een 'Europcse' stad bouwen in Peking. 

Debt conversion tocpassen in Brazilie. Emerging 

markets stimuleren in Thailand, Oekra'ine, 

Argentinie .. 

ING Groep hccft cigen vestigingen in maar 

liefst 58 landen. Nu. Want morgen kunnen dat er 

meer zijn. Ondernemerschap kent immers nauwe

lijks grenzen. En het is onze ovcrtuiging dat je als 

financiele dienstverlener zo dicht mogelijk bij je 

markt moet zitten. Ook al is het aan de andere kant 

van de wereld. 

Dat is cen van de aantrckkelijke punten van 

werken bij ING Groep. Want niet allecn de 

functies en taken varieren cnorm, maar ook het 

internationale kader. De socia:Ie en maatschappelijke 

situatie in cen land. De economische omstandig

hedcn. De cultuur. De manier van zakell doell. 

Werken in het buitenland kan zelfs al decl 

uitmaken van jc traineeship. Want ING Groep 

... d at heet: 

j 

• 

lING 

Brazilie 

~ 

111\'- I 

Hong Kong 

• 

lING 

Nederland 

• 

Tsjechie 

invcsteert fors in de professionelc en persoonlijke 

ontwikkeling van aankomende managers en profes

sionals. Waarbij jc zclf een belangrijke stem hebt 

in de riehting van je carriere. Zo kun je kiezen uit 

drie verschillende instroomtrajcctcn. 

Ais je voor een loopbaan in je eigcn vak

gebied kicst en vooral de 'specialistische kennis 

tot in het klcinste detail' ambieert, dan kun je 

academici vIm 

starten als professional trainee. Voor bijvoorbecld 

cen investment banker of beleggcr heeR ING Groep 

een gerichte 100pbaanol1twikkeling. Maar ook als 

je wilt startcn als actuaris, fiscalisl of controller 

ligt de wereld voor je open. 

Wil je manager wordc-n en snel Icidinggcven, 

dan kun jc als management trainee bij ING Groep 

stanco. Ervaring opdoen in verschillende vak

gebieden staat dan cvcnecns centraal. Ais trainee 

word je uitgedaagd om drie verschillende projecten 

in een jaar te doorlopen. Diverse onderdelen 

• • 

\ING lIN, 

China Frankrijk 

• • 

II;I() lING 

• 

• 

Indonesie Italie 

'I" 

I IN\) \1 () 

Polen Russische Federatie 

• 

lll"() / \IN<; 

Venezuela Verenigde Staten 

van financiCle dienstveriening, op uiteenlopendc 

terreinen. In Nederland en het buitcnland. Daarna 

sIn je, met coaches op afsland, op eigcn benen. 

Leidinggeven, projecten managen. Oak hier weer 

bij verschillende onderdelen van ING Groep, 

nalionaai en internati,onaal. 

Als commercieeJ Irainee hcb je de mogelijkheid 

om bij ING Bank Nederland, PostbaJlk ofNati.onale

Nederlanden Ie slarten. Het traineeship begin! met 

een pittige (vak)opJeiding, waarna je eerste functie 

account manager, product manager of projectmanager 

is. Doorgroei in marketing, sales en leidinggevende 

functies behoort tot de mogelijkheden. 

KortoJU, ondernemende studenten die affini

teit hebben met finaneiele dienstvcrlcning en die 

binnenkort afstuderen, doen er goed aan om voor 

meer informatie onze site op Internet te bezoeken: 

www.recruitmcnt.ing.nl. 

Je kunt ook metccn al cell sollicitatiebrief 

met cv sturen naar ING Groep, Management 

DevclopmentJRecruitment, mr. A.M. de Boer, 

(AM.OO. 1 0), Post bus 810, 1000 AV Amsterdam, 

telefoon (020) 541 65 18. 

ING GROEP 


